
Bătrâni

De ce m-aţi dus de lângă voi,
De ce m-aţi dus de-acasă?
Să fi rămas fecior la plug,
Să fi rămas la coasă.

Atunci eu nu mai rătăceam
Pe-atâtea căi răzleţe,
Şi-aveaţi şi voi în curte-acum
Un stâlp la bătrâneţe.

M-aş fi-nsurat când isprăveam
Cu slujba la-mpăratul,

Mi-ar fi azi casa-n rând cu toţi...
Cum m-ar cinsti azi satul...

Câţi ai avea azi dumneata
Nepoţi, să-ţi zică: „Moşu...”
Le-ai spune spuză de poveşti...
Cu Împăratul Roşu...

Aşa... vă treceţi, bieţi bătrâni,
Cu rugi la Preacurata,
Şi plânge mama pe ceaslov,
Şi-n barbă plânge tata.

Octavian GOGA

Căsătoria, blestem sau bineCuvântare?

Viața, munca de extindere a arealului 
de exprimare impus de Senatul Uni-
unii Jurnaliștilor din Banatul Istoric, 

m-a adus de ceva vreme, alături de directorul 
jurnalelor editate de instituția noastră, Silvia 
Fechete, în Dobrogea. În Dobrogea apostolică, 
departe de casă, departe de țara mea, de Țara 
Banatului, dar totuși... acasă.

Demult, dar există demult în iubire? 
Constanța a fost pentru o vară întreagă locul 
în care am văzut pentru întâia dată cum 
înfrunzește dragostea în livada sufletului 
meu. Aici, am întâlnit o fată frumoasă, ca cea 
dintâi rază așezată pe creștetul lumii, pe care o 
păstrez de atunci alături, ca pe cel mai odihni-
tor surâs al vieții. De atunci, ea mă convinge 
cotidian că femeia-soție, când devine inimă 

preschimbată în curcubeu, face ca mariajul 
să fie o binecuvântare adică mai mult decât o 
taină sau mai mult decât căsătoria ca taină pe 
care Biserica Catolică a acceptat-o de teama 
avântului teologic protestant.

Ca unul care m-am născut într-o țară 
binecuvântată de Dumnezeu și de toți zeii, în 
Țara Banatului, acolo unde apariția căsniciei 
dă o nouă dimensiune, mai pregnantă, senti-
mentului rușinii, am urmat cu osârdie în dru-
mul meu spre căsătorie, sfatul unui rabin: „Să 
eziți mult înainte de a alege soția! Să nu te 
gândești la frumusețe, că aceasta trece, să te 
gândești la familie!” Rabinul nu a greșit și eu 
nu m-am înșelat.

Scriu aceste rânduri într-o țară prepon-
derent ortodoxă, într-o țară atinsă de pecingi-
nea divorțului. În România anului 2015, una 
din patru căsătorii sfârșește prin divorț. Iar 

divorțul, cutremurul care zdruncină casa din 
temelii, transformă uniunea lor vremelnic, 
liber consimțită, într-o învoială blestemată. 
Carevasăzică, unul din patru copii, crește fără 
unul din părinți. Ce se întâmplă în sufletul 
pruncuților legați, în mare parte de paturile or-
felinatelor insalubre, știu psihologii, de ce se 
ajunge la divorț știu ambii împricinați, dar de 
ce s-au căsătorit prăpădiții, au uitat amândoi, 
iar Biserica nu-și mai aduce nici ea aminte, 
pentru că divorțul nu se taxează...

Și totuși cineva cunoaște: rabinul: „Acești 
oameni nu știu să fie eficienți cu propria viață 
și cu propriile venituri.” Unde ar putea învăța 
asta tinerii României de azi? În punctul de 
unde părinții lor au uitat să crească odată cu 
ei. Dar acel punct cardinal pentru universul 
familiei, în care onoarea devine sinonimă cu 
munca, pentru dânșii, nu mai există!

Vasile TODI

LA PAS PRIN CAPITALA BANATULUI l LA PAS PRIN CAPITALA BANATULUI
Ioan HAŢEGAN

La începutul secolului nostru, ho-
telul, restaurantul şi cafeneaua 

cu acest nume erau considerate cele mai 
bune din oraş. Iată cu ce se lăuda - pe bună 
dreptate - proprietarul său, Lenz: centrală 
telefonică, staţie de tramvai electric în față, 
iluminat electric în camere, cafenea şi res-
taurant în interior, hotel clasa I cu prețuri 
de la o coroană și 60 de helleri în sus. Cum 
s-a ajuns aici? În 1740, hotelul - pe atunci 
han - îşi începe existența; trece din mână 
în mână și proprietarii sau arendaşii adaugă 
an de an câte ceva. Situat în plin centrul 
Cetăţii, în capătul Pieţei Sf. Gheorghe, la 
începutul străzii Proclamaţia de la Timişoara, 
vizavi de Bega veche şi palatul episcopal roma-
no-catolic, localul are dever mare și simandicos. 
Clienţii puteau veni aici pe jos sau cu tramvaiul 
(cu cai, apoi electric). Era o problemă cumplit 
de grea pentru cei ce veneau cu trăsura unde să 

adăpostească caii, birjarul etc. Publicul select și 
vadul bun ridică faima localului. Acelaşi Lenz 
se mai laudă şi cu Jonathan (piccolo, chelner şi 
apoi chelner-şef) ce este aici de o viaţă de om; un 
chelner cum azi nu mai există. Cele 32, apoi 50 
de camere ale hotelului, atrag lumea. Bucătăria 
excelentă îi duce faima până departe. Grădina 

de iarnă (o, ce timpuri! când puteai sta 
liniştit într-o sală frumoasă, cu multe flori 
şi chelneri stilaţi), cafeneaua unde se pu-
nea ţara la cale erau locurile unde întâlneai 
cele mai cunoscute personalităţi locale şi 
oaspeţi. Complexul funcţionează din plin 
până prin anii 1930. Mai întâi se închide 
hotelul şi locuinţele se privatizează. Res-
taurantul și cafeneaua rezistă și războiului 
(al doilea) mondial, dar nu rezistă socia-
lismului. O vreme cămin studenţesc, cu 
sălile de odinioară devenite săli de şedinţe, 
clădirea se dărăpănează pe zi ce trece. Prin 
anii '80, construcţia blocului nou din spate 
fără consolidarea zidului clădirii, duce la 
dărâmarea unei părţi. Restaurantul şi cafe-

neaua sunt azi săli părăginite, puse sub şapte 
lacăte. O frizerie pe colţ, o pantofărie după colţ, 
o intrare cu urme ale trecutului - asta-i tot ce a 
mai rămas din 200 de ani de hotelărie de prim 
rang. Şi vorba, pastişată, a poetului: „La trecutu-
ţi mare, groaznic viitor s-arată!”
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2. Banatul - august

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia Arhiepiscopiei 
Aradului

Pagină realizată cu sprijinul Pr. Iustin POPOVIcI

Mănăstirea Feredeu din protopopia-
tul Lipova, purtând hramul Sfântului 

slăvitului Proroc Ilie Tesviteanul, s-a bucurat, 
ca-n fiecare an, de vizita Întâistătătorului Arhi-
episcopiei Aradului, Înaltpreasfinţitul Părinte 
Arhiepiscop Timotei. Înconjurat de un ales so-
bor de ieromonahi, preoţi şi diaconi, Chiriar-
hul a oficiat Sfânta Liturghie în prezenţa unui 
număr mare de pelerini. Din sobor au făcut 
parte şi protos. Teodor Vid, consilier admi-
nistrativ-bisericesc şi exarh; preot ic.stavr. Oc-
tavian Blaj, consilier economic; preot ic.stavr. 
Ioan Jidoi, protopop al Lipovei; preot ic.stavr.  
Adrian Zaha, protopop al Ineului.

La momentul cuvenit, în cuvântul de 
învăţătură, Chiriarhul, pe baza citirilor scriptu-
ristice ale sărbătorii (Iacob 5; Luca 4) şi a pare-
miilor  (din Cartea a treia a Regilor), referindu-
se la viaţa sfântului Ilie, în condiţiile veacului 
respectiv (al VIII-lea î.Hr.), a subliniat princi-
palele aspecte ale misiunii profetice, stăruind 
asupra consolidării credinţei în adevăratul 

Dumnezeu cum oglindeşte chiar numele sfântu-
lui, apoi răbdarea şi bărbăţia în neajunsurile in-
durate pentru râvna sa; de asemenea, răsplătirea 
lucrării prin înălţatrea minunată la cer spre 
călăuzirea ucenicilor săi, între care prorocul 

Elisei, pe calea desăvârşirii până la sfârşitul 
veacurilor. Drept aceea şi poporul dreptcre-
dincios îl cinsteşte prin păstrarea credinţei şi 
tradiţiei moştenite din strămoşi, prin însuşirea 
numelui său de către credincioşi ca şi de către 

sfintele locaşuri şi cultivarea unui ecumenism 
sănătos pentru unitatea creştină şi înţelegere 
între toţi oamenii, a subliniat Înaltpreasfinţia Sa.

Astfel, multe biserici şi mănăstiri sunt 
închinate Sfântului Proroc Ilie, între care 
în eparhia Aradului, Mănăstirea Feredeu, în 
Arhiepiscopia Timişoarei, Mănăstirea Iz-
vorul Miron - Româneşti şi Mănăstirea de la 
Dobreşti, ctitorie a Preafericitului Părinte Patri-
arh Daniel şi Izvorul de la Vasiova, în episcopia 
Caransebeşului”, a  amintit  Înaltpreasfinţitul 
Părinte Timotei.

Numeroşi credincioşi şi copilaşi s-au 
împărtăşit cu Trupul şi Sângele lui Hristos.

În încheierea praznicului, Înaltpreacuviosul 
Arhimandrit Ilarion Tăucean, stareţul sfintei 
mănăstiri, a mulţumit ierarhului pentru partici-
pare şi pentru întreaga purtare de grijă arătată 
cu consecvenţă soborului şi nevoilor mănăstirii, 
de asemenea, clericilor prezenţi şi pelerinilor 
care cercetează acest binecuvântat aşezământ 
monahal.

Sfântul proroc Ilie Tesviteanul prăznuit la mănăstirea Feredeu

Festivalul Românilor de pretutindeni la covâsânţ

Duminică, 26 iulie, în Parohia 
Covăsânţ, Protopopiatul Li-

pova, din Arhiepiscopia Aradului, s-a 
desfăşurat cea de a VI-a ediţie a Festi-
valului Românilor de Pretutindeni. Cu 
binecuvântarea Înaltpreasfinţitului Arhi-
episcop Timotei, din anul 2010, manife-
starea cultural-spirituală se desfăşoară în 
această comunitate la iniţiativa pr. paroh 
Mihai-Octavian Blaj. În acest an au par-
ticipat formaţii şi ansambluri folclorice 
din România, Moldova, Timocul de Vest 

– Serbia, Timocul de Est – Bulgaria, Ungaria și Ucraina.
În prima parte a zilei, oaspeţii şi gazdele au participat la slujba Sfintei Liturghii în 

biserica din Covăsânţ. După-amiază, pe străzile localităţii, gătită de sărbătoare, a avut 
loc parada portului popular, alaiul deplasându-se din faţa bisericii parohiale la Tabăra 
Ortodoxă de Păstrare şi Conservare a Tradiţiilor Româneşti, unde a debutat spectacolul 
folcloric. Prezent la manifestare, Înaltpreasfinţitul Părinte Timotei, Arhiepiscopul Aradului, 
a adresat, în debutul programului, un cuvânt de învăţătură tuturor celor prezenţi, în cadrul 
căruia a făcut referire la pericopele scripturistice ale duminicii, care sunt grăitoare pentru 
scopul festivalului, adică garantarea hrănirii nu doar materiale ci şi spirituale, prin culti-
varea tradiţiilor poporului nostru cu rădăcini adânci în credinţa lui; iar aceasta practicată 
pretutindeni unde se găsesc românii. 

Încheierea sesiunii de vară a 
admiterii la Facultatea de

Teologie din Arad

În con-
f o r -

m i t a t e  c u 
legislaţia în 
d o m e n i u l 
educaţiei, la 
F a c u l t a t e a 
de Teologie 
O r t o d o x ă 
„ I la r ion  V. 
F e l e a ”  a 
Universităţii 
„Aurel Vlai-

cu” din Arad, a avut loc sesiunea de vară a admiterii 
pentru studiile universitare de licenţă, promoţia 2015-
2019,  la programul Teologie Ortodoxă Pastorală.

Astfel, aceasta a debutat cu perioada de înscriere, 
depunându-şi dosarele 26 de candidaţi ce provin din mai 
multe eparhii vecine.

În zilele de 28 şi 29 iulie au avut loc probele de 
concurs. În prima zi au fost susţinute probele elimi-
natorii: vizita medicală, muzica, dicţia şi evaluarea 
duhovnicească.

A doua zi a fost derulată proba scrisă la disciplina 
Teologie Dogmatică, examen susţinut după programa 
propusă de Sfântul Sinod al Bisericii Ortodoxe Române. 
La tragerea la sorţi a fost extras subiectul: Sfintele Taine, 
consideraţii generale şi particulare, candidaţii având 
la dispoziţie trei ore pentru finalizarea examenului. În 
urma evaluării lucrărilor, candidaţii au fost declaraţi 
admişi, unele dintre lucrări fiind apreciate cu note foar-
te bune.

Comisia de examen a fost formată din Pr. prof. dr. 
Constantin Rus, în calitate de preşedinte, iar Pr. prof. dr. 
Ioan Tulcan, Pr. Lect. dr. Caius Cuţaru şi Pr. drd. Ioan 
Lazăr în calitate de membri.

Sesiunea de toamnă pentru programele de licenţă, 
masterat şi doctorat va avea loc în perioada 4-29 sep-
tembrie, mai multe detalii putând fi obţinute de pe site-
ul facultăţii sau de la secretariat.

Hramul de vară al capelei Facultăţii de Teologie din Arad

În ziua de 13 august a fiecărui an, calen-
darul bisericesc face pomenirea mutării 

moaştelor Cuv. Maxim Mărturisitorul († 662). 
Pentru capela Facultăţii de Teologie Ortodoxă 
„Ilarion V. Felea” din cadrul Universităţii „Au-
rel Vlaicu” din Arad, această zi a fost prilej de 
sărbătorire a hramului de vară.

Deschiderea manifestăr i lor  l i turgic-
duhovniceşti a început cu slujba Vecerniei, 
împreunată cu Litia, la care a participat şi 
Înaltpreasfinţitul Arhiepiscop dr. Timotei Se-
viciu, înconjurat de un sobor de ieromonahi şi 
preoţi, profesori, studenţi şi absolvenţi ai şcolii 

teologice arădene. În cuvântul de învăţătură, ÎPS Sa a reliefat câteva aspecte privitoare la 
relaţia dintre Maica Domnului şi învăţătura despre cele două voinţe şi lucrări ale Mân-
tuitorului Iisus Hristos, prin prisma clarificărilor teologice aduse de către Cuv. Maxim 
Mărturisitorul, pornind de la textul troparului închinat acestui mare părinte al Bisericii. 
Privegherea a continuat cu slujba Utreniei.
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Ramna

Magdalena CiUReA - primar al comunei Ramna

Aveți o mulțime de oa-
meni care vă susțin și 

care sunt implicați alături de 
dumneavoastră în proiecte…

4Da, oamenii sunt dor-
nici să se facă ceva pen-
tru satul lor, drept dovadă 
că am sprijin foarte mare 
în primul rând din partea 
părinților, spre exemplu, 

părinții copiilor din ansamblu care de fiecare 
dată au răspuns prezent atunci când s-a apelat 
la ei. Cu atât mai mult, ei se mobilizează de fie-
care dată când este nevoie, la noi nu e o pro-
blemă transportul. Părinții se implică, le place și 
merg peste tot. Când am o problemă și apelez 
la oamenii din comunitate, întotdeauna sunt 
ajutată. Am câteva familii care mă spijină în tot 
ceea ce fac și aici nu mă refer financiar. Eu mă 
consult de fiecare dată și cu cei din Consiliul 
Local. Am o foarte bună colaborare, în primul 
rând cu consilierii locali, sigur nu întotdeauna 

am eu dreptate.
Am tot cules, de prin comunele și orașele prin 

care am umblat, păreri despre obiceiuri, despre 
tradiții și despre păstrarea lor. Care este opinia 
dumneavoastră în ceea ce le privește?

4Părerea mea este că se pierd încet- încet, 
și nu numai la Ramna, ci peste tot. Este un lucru 
îmbucurător că vin bunicii și părinții la Rugă. Vă 
dau exemplul de la Ramna, foarte multă lume 
a fost în prima zi, ce-i drept, am avut și un eve-
niment nefericit, s-a spânzurat un băiat lângă 
școală, dar mereu în prima zi vin părinții și bu-
nicii să-și vadă copiii cu dansurile, iar a doua zi, 
nu mai vine nimeni. Am văzut și în localitățile 
vecine același lucru, anul acesta foarte puțină 
lume a fost prezentă la ruga satului, ceea ce 
este trist.

Doamna primar, acest interes pentru tradiție 
ține cumva și de un recul economic, de probleme-
le pe care oamenii le au?

4Da, părerea mea este că influențează mult 
și rețelele de socializare pentru că mulți prefe-

ră să stea pe internet, pe Facebook, decât să 
participe la diverse activități. Dar ați văzut, spre 
exemplu la „Ziua Cinstirii” oamenii au venit și 
chiar s-au bucurat, a fost ceva frumos, ceva ne-
maiîntâlnit și aș mai fi avut multe alte persoane 
de invitat, dar era neîncăpătoare sala Căminu-
lui Cultural.  Așa cum a declarat domnul Peptă-
nar, că a fost cea mai frumoasă zi din viața lui, 
tot așa cred că a fost și pentru comunitate, cea 
mai frumoasă zi din viața comunității.  

Doamna primar, aș vrea să încheiem cu un 
mesaj pentru cetățenii comunei Ramna. Ce doriți 
să le transmiteți?

4Să fie încrezători și să aibă răbdare pentru 
că lucrurile vor intra pe făgașul normal. Mă re-
fer la proiectele care se accesează foarte greu, 
la noi e problemă cu numărul de locuitori pen-
tru că avem mai puțini. Dorința mea cea mai 
mare și pentru care mă tot zbat este să se facă 
drumul județean 585.

Oamenii sunt dornici sã se facã ceva pentru satul lor
- urmare din numărul trecut - 

Maria Florica Bălan 
diriginte poștă

De trei-
zeci și 

șase de ani 
în slujba sta-
tului, doam-
n a  M a r i a 
Florica Bă-
lan este prin-
tre cei puțini 
dintre care 
au rămas fi-
deli locului 

de muncă. Obișnuiți cu statisticile specialiștilor 
care arată realitatea crudă a zilelor noastre în care 
tinerii schimbă cel puțin șapte locuri de muncă pe 
parcursul carierei, a fost o plăcere să descoperim 
în comuna Ramna oameni de nădejde. Întinse la 
dialog, așa cum le șade bine bănățencelor, doam-
na Florica ne-a confirmat evidența: abonamente la 
ziare abia dacă se mai fac, scrisori nu mai scrie 
nimeni, vederile sunt pe cale de dispariție, iar la 
poștă s-a umplut mai nou de facturi: 

Acum, cu doamna primar e mai bine,  a făcut 
mai mult, și tot face încet-încet.  Oamenii nu s-au 
schimbat deloc, sunt tot aceiași, pot să spun că mă 
înțeleg cu ei și nu am întâlnit probleme deosebite 
de-a lungul timpului. E trist să vezi că nu mai vin 
scrisori ca pe vremuri, nici abonamete la ziare, 
acum avem 17 la jurnalul de Caraș-Severin, îna-
inte erau foarte multe, în ’79 când eram oficiant 
aveam o mulțime la Scânteia, la România Libe-
ră, acum vin mai mult facturi. Înainte citea lumea 
pentru că nu aveau atâtea programe la televizor și 
nici internet. Era TVR1 și TVR2. Chiar  dacă nu 
mai sunt scrisori și ziare ca pe vremuri, să știți că 
volumul de muncă nu s-a diminuat. Avem în jur de 
500 de pensionari cu Valea Pai și Bărbosu.

Oameni din comunitatea noastră Ramna din amintiri

Ramna în imagini de poveste

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

Ion cata
(65 ani) - localnic

Pe domnul Ion l-am găsit în poarta casei. Chiar dacă nu s-a 
întins la vorbă, domnul Ion mi-a părut un om cuprins de 

amintiri și încărcat de povești. Cu tradiție în Ramna, din părinți 
născuți, crescuți în comună, în memoria sa s-au așternut doar 
lucrurile bune. Pensionat, dar fără astâmpăr, munca rămâne din 
punctul dumnealui de vedere cel mai bun prieten al omului. Pen-
tru aducere aminte ne-am pus la givan pornind de la întrebarea: 
Cum era Ramna de odinioară?: Cum să fie? Era în altă formă, 
mai bogată. Oamenii erau mai înstăriți, tot timpul comuniștii 
au fost mai înstăriți, o ducea lumea mai bine. De bine, de rău, 
oamenii aveau un loc de muncă, banii aveau altă valoare. Acum 
sunt mulțumit, primăria face ce poate. Am ieșit la pensie, dar tot 
mai este de lucru, ăsta nu se gată niciodată.

Dascălii vremurilor trecute

Datorită lipsei de cadre calificate şi a unei baze materiale necorespunzătoare din 
anul 1948 până în anul 1956 şcoala funcţionează doar cu clasele I-IV, având 

câte 2-3 posturi de învăţători. Din cadrele didactice care au funcţionat în această perioa-
dă amintim pe: Ioachim Dragoescu, Florica 
Minda, Silvia Niţescu. 

Din anul şcolar 1956-1957 ia fiinţă clasa 
a V-a, iar funcţia de director este  încredinţa-
tă lui Gheorghe Arjoca, care a condus şcoala 
pe o perioadă de 18 ani, până la 1 septem-
brie 1974. Construcţia actualului local de 
şcoală începe în anul 1960. Un aport deo-
sebit la ridicarea acestui edificiu şi-l aduc: 
primarul comunei din acea perioadă, Jurca 
Pavel, Gheorghe Arjoca, directorul de atunci 
al şcolii, Voilă Achim şi alţii. În septembrie 
1963 se face inaugurarea noului local cu 8 
săli de clasă, sală profesorală, birou pentru 
director etc.

Pagină realizată de Silvia FEcHETE
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Virgil BUNeSCU - primar al comunei Giarmata

Vară, miez de vară, 
comuna Cumpăna 

din jud. Constanța, îmbrăca-
tă în straie de sărbătoare își 
așteaptă oaspeții primari de 
pe tot cuprinsul României, 
prezenți la  Sesiunea extraor-
dinară a Adunării generale 
din 19-27 iulie 2015, pentru a 
întâmpina delegația tinerilor 

unioniști veniți pe jos până în Dobrogea, din Ba-
sarabia cea veșnic românească.

A doua zi, într-un moment de pauză a sesiunii, 
îl vedem prezent, în sala de ședință, alături de cele 
câteva sute de primari aflați la această întrunire, 
pe domnul ing. Virgil Bunescu, primarul comunei 
noastre. Pauza este atât de scurtă, încât întrebări-
le trebuie să-și reducă simțitor numărul, iar noi să 
fim atât de politicoși, încât să nu abuzăm de timpul 
său.

Domnule primar, aflându-vă la această întru-
nire, este firesc pentru cititorii noștri, să vă între-
băm, despre Asociația Comunelor din România.

4Asociația Comunelor din România, a fost 

înființată ca o asociație de administrații locale. 
Câți membri numără ea azi?
41489 de comune, din toate județele Româ-

niei.
Care este scopul ei primordial?
4Asociația încearcă să reprezinte unitar a in-

tereselor comunelor membre.

Și reușește?
4Da, relațiile cu instituțiile centrale și chiar 

cu cele europene se desfășoară mereu sub echi-
librul consensualității intereselor.

Ne puteți enumera câteva din obiectivele sale?

4Nu pe toate, pentru că riscăm un dialog 
mai lung decât sesiunea care abia a început, dar 
cel mai important mi se pare acela de promova-
re a unor forme de colaborare și întrajutorare 
reciprocă a comunelor membre în oricare dintre 
domeniile social, cultural, ordinea e aleatorie de-
sigur, administrativ, economic etc.

Domnule primar, intră colegii în sală, și vreau 
să-mi spuneți cum vede domnul Virgil Bunescu, 
primarul unei comune fruntașe din Țara Banatu-
lui, Dobrogea de azi?

4Dobrogea, a fost și va rămâne mereu un 
important punct de atracție turistică, dar din-
colo de asta, am remarcat câmpurile atent în-
grijite, localitățile rurale curate și o mare parte 
din ele au atins deja stadardul de civilizație eu-
ropeană.

Domnule primar, vă mulțumesc.
4Cu plăcere, dar înainte de a ne despărți, 

vreau să vă felicit pentru atenția pe care o 
acordați administrațiilor din Banat, dacă în 
această vară caniculară ați ajuns până aici.

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

Primarul comunei noastre, Virgil Bunescu a onorat cu prezenþa
 Congresul Asociaþiei Comunelor din România

Parcul Izvor începe 
să prindă contur 

Pr imă-
r i a 

c o m u n e i 
Giarmata 
a demarat 
e x e c u ț i a 
pro iec tu -
lui privind 
reabil i ta-
rea parcu-

lui „Izvor”. Proiectul are trei mari componente, el fiind 
împărțit în tot atâtea etape. În prima etapă este amenajată 
zona pârâului, sunt construite aleile şi pista de skateboard. 
În a doua etapă vor fi amenajate locurile de joacă, terenul 
de sport şi zona centrală. În a treia şi ultima etapă se va 
monta mobilierul (bănci, măsuţe, iluminat etc.) şi vegetaţia 
(pomi ornamentali, flori etc.). Anul acesta va fi realizată 
prima etapă şi o parte din a doua, urmând ca anul viitor să 
fie încheiate lucrările.

Mai  t re -
buie spus că 
a fost finali-
zat proiectul 
de refacere 
a  f â n t â n i i 
Eugeniu de 
Savoia (vezi 
foto), urmând 
ca lucrările să 
înceapă anul 
acesta.  

Natalia MIRONEScu

Lansare de carte la cerneteaz

Comuna Giarmata nu este străină de evenimente 
culturale și aproape că nu trece o lună în care 

cei interesați să nu aibă la ce lua parte. Luna lui Cup-
tor a adunat în satul Cerneteaz, aparținător comunei, 
personalități, dar și oameni curioși care au asistat la lan-
sarea cărții Graiul Bănățean de Ion Popovici în memoria 
cărturarului Ion Popovici. 

Ion Popovici (1910-1949), poet şi culegător de folclor 
care prin culegerea sa a oglindit producţiile folclorice ale 
satului bănăţean din acea vreme, în proză – snoavă, basm, 
în versuri – descântec, colindă, baladă etc. jocuri de co-
pii, cimilituri, porecle, blesteme, ocări, chiar şi Folklor 
medical.

Încă de când am ajuns, am avut sentimentul acelor întâlniri sărbătoreşti de la 
sfârşitul săptămânii din Moromeţii lui Marin Preda, când oamenii satului se adunau 
pentru a-şi hrăni mintea şi sufletul, un rost la fel de important ca munca zilnică. De-
spre volum a vorbit ziaristul şi realizatorul TV, Vasile Bogdan (cel care s-a îngrijit 
de această ediţie) care a evocat şi personalitatea dr. Florin Gâldău, cel care a spri-
jinit şi a avut iniţiativa acestui demers: „Plecam de la vechi întâlniri cu dr. Florin 
Gâldău care […] mi-a ridicat de pe masă un dosar cu un vraf de hârtii îngălbenite 
şi mi-a spus: Este o mare valoare aici, dar eu nu mă pricep cum poate fi tipărită, să 
se cunoască ce a făcut omul ăsta.” (- Drum spre Ioţa) 

Prof. univ. dr. Richard Sârbu a prezentat cartea din perspectiva filologului pasionat, 
exemplificând cu balade, snoave, 
strigături culese de Ion Popovici, 
într-un limbaj dialectal autentic. Scrii-
toarea Aquilina Birăescu şi prof. 
Sonia Seracin au sporit farmecul 
evocării prin întâmplările relatate. 

Lansarea Graiului Bănăţean de 
Ion Popovici, în noua bibliotecă – 
încă o iniţiativă demnă de laudă! 
- din cadrul Asociaţiei Pro Cerne-
teaz a făcut din seara de 17 iulie un 
semn de carte împotriva uitării.

Lia MATEEScu
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creaţie şi pictură la Bata

În acest 
a n ,  î n  

tabăra de pictură 
de la Bata au 
f o s t  i n v i t a ţ i 
să picteze în 
cadrul natural, 
pitoresc, oferit 
de binecunos-
cu ta  a şeza re 
arădeană, zece 
a r t i ş t i  p l a s -
tici consacraţi, 
din ţară şi din 
străinătate: Car-
men Bayer – 
Timişoara, Ruth 

Borgfjord – Arad/Canada, Gabriela Drinceanu 
– Iaşi, Sabin Drinceanu – Iaşi, Elisabeth Och-
senfeld – Heidelberg, Germania, Mircea Popes-
cu – Craiova, Diana Popovici – Timişoara, Ra-
fael Matiaş – Timişoara, Andrei Rosetti – Deva 
şi Adrian Sandu – Arad.

 Tabăra de pictură de la Bata, județul Arad, 
s-a constituit ca un eveniment de tip anual 

și și-a propus, prin artiștii pe care îi invită/
promovează, să devină unul dintre cele mai 
importante simpozioane de artă organizate în 
vestul țării. În acest sens, ideea simpozionu-
lui de la Bata pornește de la principiul unității 
prin diversitate sau, cu alte cuvinte, multitu-
dinea stilistică a artiștilor invitați se întâlnește 
și coabitează în mod fericit într-un spațiu de 
creație comun.

Un prim argument al acestui proiect or-
ganizat și finanțat de către Centrul Cultural 
Județean Arad se constituie în posibila întâlnire 
dintre unii artiști români și străini, a schimbu-

lui de idei și tehnici - caracteristici esențiale 
ale unui simpozion de arte, iar al doilea argu-
ment ce rezultă din organizarea taberei de pic-
turi de la Bata il constituie organizarea unei 
expoziții colective, găzduite de secția de Artă 
a Complexului Muzeal din Arad. 

În final, producția plastică realizată cu prile-
jul fiecărei ediții întregește și completează con-
tinuu colecția patrimoniului cultural al Centru-
lui Cultural Județean din Arad. Deși acest eve-
niment nu s-a înscris în categoria acțiunilor ce 
s-au derulat în virtutea unei tematici impuse, 
dată fiind natura locului, atât de diversă, de 
specifică în ceea ce privește satul bănățean, 
am ales pentru această a opta ediție o temă 
tentantă, sperăm pentru orice artist contempo-
ran, Grădina fermecată. Din punct de vedere 
tehnic, această tabără, deși poartă denumirea 
de tabără de pictură,rămâne deschis oricăror 
tehnici, cum ar fi: pictura, grafica sau cele 
mixte, ce au drept suport pânza de picturi sau 
hârtia/cartonul. 

coordonator proiect 
dr. Adrian SANDu - artist vizual

Festivalul de folk de la 
Bulci, la a şaptea ediţie

Zilele de 7 
ș i  8  au -

gust au adus în dar 
o nouă ediție – a 
șaptea – a iubitu-
lui festival de folk 
de la Bulci inti-
tulat acum „Maris 
F e s t ” .  A c e s t a 
s-a desfășurat ca 
în fiecare an în 
aceeași locație: în 
vecinătatea parcu-
lui Castelului Mo-
cioni de la Bulci.

R e a l i z a t  î n 
o r g a n i z a r e a  ș i 

susținerea Primăriei Comunei Bata, a Consiliului 
Județean Arad, Centrului Cultural Arad, Festivalul 
Maris Fest a beneficiat de o participare cu totul 
deosebită.

Astfel, lista inviaților îi cuprinde pe: Ioan Gyuri 
Pascu & The Blue Workers, Hidro Grup 8, Nova 
Band, Corso, Old Lady`S Band, Vasile Gondoci, 
Adrian Ivanitchi, Didina Curea, Vizi Imre, Cristi 
Buică, Nelu Pitic, Daniel Julean & Trupa de Ser-
viciu, Alin Bejan, Grupul Ama. Evoluțiile aces-
tora vor fi „repartizate” după cum urmează: vineri 
– Ioan Gyuri Pascu, Hidro Grup 8, Nova Band, 
Corso Band, Old Lady`s Band, Vasile Gondoci; 
sâmbătă – Adrian Ivanițchi, Didina Curea, Vizi 
Imre, Cristi Buică, Nelu Pitic, Daniel Julean & 
Trupa de Servici, Felix Alin Bejan, Grupul Ama.

Andrada cĂDARIu Silvia FEcHETE

La Bata, viitorul se clădeşte azi

O zi călduroasă de vară a însoțit prezența noastră în co-
muna Bata. Soarele nu cunoștea cuvântul milă și doar 

umbra pomilor din localitate ne-au putut amăgi suferința. Pe 
primarul Ion Micurescu, căldura nu-l poate ține în casă, neo-
bosit și mereu  însoțit de dorința de mai mult, domnul primar 
a povestit la răcoarea salcâmilor pentru „Foaia de Bata”, care 
sunt realizările din ultima perioadă:

S-a făcut recepția defnitivă la drumul comunal Bata- 
Lalașinț, apoi am făcut un alt drum, care face legătura în-
tre Bacăul de Mijloc și Bulci, cu proiect doar de pietruire. Pe 
acolo va fi traseul care merge spre culoarele europene, din 
balastierele de la Mureș. 

Am început lucrările și la școală. Școala din Bata este o 
clădire mai veche pe care a fost pusă un tip de țiglă care oda-
tă cu trecerea anilor se corodează și tot timpul ne obligă la 

reparații. Atunci am hotărât să schimbăm acoperișul, rămân doar căpriorii, se schimbă 
tot, facem și anvelopare cu polistiren expandat. Școlile sunt înalte, volum mare, geamurile 
sunt termopane și luăm toate măsurile ca să țină căldura. Un alt lucru pe care l-am 
făcut este parcarea din centru, apoi un 
șanț pentru apă între biserică și prima 
intersecție. Noi am mai încercat acuma, 
să aducem satelor noastre ceea ce le 
lipsește și anume apă curentă și canali-
zare, însă nu avem șanse nici pe PNDR 2, 
2014-2020 pentru că se încadrează doar 
comunele cu peste 2000 de locuitori, noi 
suntem sub 2000 și nu suntem eligibili, 
dar vom merge pe alte obiective care 
sunt realizabile. În funcție de câți bani 
colectăm la bugetul local stabilim 
obiectivele pentru perioada următoare și 
încercăm să accesăm tot ce se poate pe 
fonduri europene.

Bata, ţara unde arborii 
scriu pe frunzele lor

Drum spre Bata

Din creațiile
 Taberei de pictură
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Sănătate şi cultură fără graniţe

Primarul Marcel Vela s-a întâlnit cu omo-
logul său sârb, Sașa Pavlov, dialogul 

axându-se pe oportunitățile de finanțare din 
cadrul noului Program Interreg IPA de Coopera-
re Transfrontalieră România – Serbia 2014-2020.

Cele două administrații au implementat deja 
împreună mai multe proiecte transfrontaliere, 
mai ales în domeniul protejării mediului și al 
tineretului, iar acum sănătatea și cultura se vor 
afla în atenția celor două părți.

„Dorim să accesăm un fond european cu 
primăria din Pancevo pentru a moderniza spi-
talele din cele două municipii. La Spitalul de 
Urgență din Caransebes și intenționăm o mo-
dernizare mai mult decât necesară la secția de 
Anestezie și Terapie Intensivă și la blocul ope-
rator, dar și să înființăm o secție de Urologie, 
astfel încât pacienții și cadrele medicale să aibă 

condiții civilizate ca și tehnologie, ca și confort, 
ca și tot ce ține de siguranța unei intervenții 
chirurgicale. Am discutat cu domnul primar 
Pavlov și perspectiva altor proiecte, dânșii au 

fost foarte interesați și de accesarea de fonduri 
în domeniul cultural. Este, dacă vreți, o con-
tinuare a relațiilor bilaterale care au adus bene-
ficii comunităților din Caransebeș și Pancevo, 

sperăm să accesăm cât mai multe astfel de fon-
duri europene”, a precizat edilul Caransebeșului, 
în timp ce proaspătul primar din Pancevo, Sașa 
Pavlov, a declarat: „Am fost foarte încântat de 
rezultatele dialogului cu domnul primar Marcel 
Vela, avem o colaborare extrem de pozitivă cu 
municipalitatea din Caransebeș în proiecte trans-
frontaliere deja finalizate, sperăm să o putem 
transpune în alte proiecte, unele dintre ele deja 
discutate astăzi”.

Bugetul total al programului este de peste 
88 de milioane de euro. Până în 2020 vor putea 
fi finanțate proiecte pe 4 axe prioritare, în do-
meniile promovării ocupării forței de muncă și 
serviciilor pentru o creștere favorabilă incluziu-
nii (18 milioane euro), protecției mediului și 
managementului riscurilor (21 milioane euro), 
mobilității și accesibilității sustenabile (21 mili-
oane euro) și atractivității pentru turism susten-
abil (18 milioane euro).

Municipalităţile din caransebeş şi Pancevo reiau colaborarea pe 
proiecte transfrontaliere, de această dată în domeniul sănătăţii

Alexandra TOMEScu

case pentru tineri

Ad m i n i s t r a ț i a 
locală din mu-

nicipiul de pe Timiş şi 
Sebeş a redistribuit lotu-
rile de teren puse gratuit 
la dispoziția tinerilor cu 
vârsta de 35 de ani pen-
tru a-și construi case.

„ U n i i  t i n e r i  a u 
găsit soluții gen Prima 
Casă, alții au plecat în 
străinătate, astfel încât 

Consiliul Local a aprobat redistribuirea a 21 loturi la alți tineri care 
îndeplinesc condițiile pentru a le primi gratuit, conform unui clasament 
stabilit de o comisie care a analizat fiecare dosar în parte. Tinerii au 
obligația ca într-un an să înceapă construcția casei, iar în doi să o fina-
lizeze”, a precizat primarul Marcel Vela.

 Potrivit acestuia, în Valea Cenchii se va construi și o grădiniță, iar o 
altă facilitate va fi rețeaua de apă și canalizare prevăzută în etapa viitoare 
a proiectului cu finanţare europeană.

Andreea VASILIu

Fc caransebeş a bătut palma cu italienii! 

Clubul gugulan va fi mana-
geriat începând din acest 

sezon şi de doi impresari italieni, 
care se vor implica inclusiv din 
punct de vedere financiar.

Consiliul Director al FC Ca-
ransebeş şi cei doi oameni de 
afaceri, agenţi FIFA din Italia, au 
stabilit termenii colaborării, acte-
le oficiale urmând să fie semnate 

săptămâna viitoare. Până atunci, la Caransebeş va ajunge antrenorul italian 
Giovanni Pisano, care a mai antrenat pe CS Baloteşti, împreună cu stafful 
său, dar şi mai mulţi fotbalişti, care vor face joncţiunea cu actualul lot 
alcătuit de Alin Artimon.

„Este vorba, de fapt, de un contract de sponsorizare, cu rate lunare vi-
rate în contul clubului, iar în paralel se va semna şi un contract de mana-
gement în care ambele părţi vor avea de câştigat din vânzarea de jucători. 
Fotbaliştii pe care îi va aduce partea italiană sunt jucători comunitari şi 
vor semna contracte pe un an cu FC Caransebeş 1913”, a declarat Dorin 
Micşa, preşedintele clubului.

cornelia VLĂDEScu

Din agenda de lucru a primăriei
Lidia ALMĂjANu

Amenajări de parcări, întreținerea Ștrandului 
Muncipal și a spațiilor verzi sau 

modernizări la Spitalul Municipal de Urgență 
sunt doar câteva din țintele edilitare ale 
administrației locale din Caransebeș.

Potrivit șefului Serviciului Public Întreținere 
și Reabilitare din cadrul municipalității, Ion 
Gheorghe Ștefan, echipele SPIR sunt pregătite 
să intervină în mai multe zone, toate lucrările 
fiind făcute în regie proprie.

„Lucrăm pe mai multe fronturi, de la as-
faltarea parcării din zona Țarinei la reparația 
pilonilor podului de pe Zlăgnița sau la cosit 
iarba în curtea interioară a Spitalului Munici-

pal de Urgență şi în Orășelul Copiilor din Teiuș. 
Tot la spital, am efectuat, cu echipa noastră 
specializată, reparații la grupurile sanitare, 
montăm gresie, faianță și obiecte sanitare noi; 
la fel procedăm și la spălătorul de la Grădinița 
PP5. Nu în ultimul rând, fiind prima zi din 
săptămână, am efectuat noi lucrări de întreținere 
la Ștrandul Muncipal, bazinul a fost vopsit, s-a 
făcut amenajarea terenului de volei pe plajă 
cu nisip și tot astăzi (luni – n.r.) am început să 
efectuăm lucrări de revizie a ceasului cu clopote 
de lângă parcul Dragalina”, a precizat Ștefan.

Pe de altă parte, separat de lucrările SPIR, 
în aceste zile a fost finalizată asfaltarea mai 
multor tronsoane din drumul european care 
traversează Caransebeșul.
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Dumitru Tomoni - profesor

Domnule profesor, când 
o țară alunecă de 

pe osia normalității, prime-
le instituții care se prăbușesc 
sunt școala și biserica.  Nu de 
biserică vă întreb,  ca asta e 
treaba popilor,  ci de școală: 
câte decenii ne vor trebui pen-
tru a rebranșa învățământul 
românesc de cel european?

4Aș putea vorbi cu plăcere și despre Biserică, 
pentru că m-am născut într-o familie creștină, iar 
după 1990 am avut șansa unei relații privilegiate 
cu regretatul Mitropolit Nicolae Corneanu, fiind 
timp de mai multe mandate consilier eparhial, 
membru în Adunarea Eparhială și în Adunarea 
Națională Bisericească. Dar pentru că sunt das-
căl și am rămas în învățământ chiar dacă între 
timp s-au ivit și alte oportunități mult mai ten-
tante, voi vorbi despre școala românească. Dacă 
până prin 2010 am crezut că printr-un proiect 
bine articulat susținut de un ministru cu viziune 
și determinare, școala se putea schimba în bine, 
acum nu mai cred într-o schimbare benefică. De-
motivarea profesiei printr-o salarizare jignitoare 
a făcut ca în ultimii ani să intre în sistem oameni 
fără vocație, mai degrabă „purtători de cata-

loage” decât formatori de conștiințe, blazați și 
nedispuși la sacrificiu și efort continuu de per-
fecționare. Or’, fără motivare, fără efort și fără 
dăruire nu se poate face o schimbare în bine. Pe 
de altă parte, politizarea excesivă a sistemului 
prin numirea în funcții a unor oameni fără per-
formanțe profesionale și credibilitate, precum și 
desele schimbări de legislație școlară făcute de 
fiecare ministru la preluarea mandatului, pun în 
imposibilitate structurarea unui proiect coerent 
și de durată în învățământ.

Nu în ultimul rând, falsele modele de succes 
mediatizate zilnic, cât și corupția din societate 
influențează atitudinea rezervată și chiar ostilă 
a multor părinți și elevi față de școală.

Sunteți, fără îndoială, un scriitor cu har,  ați 
scris până acum un raft de cărți.  Cum se numește 
cartea pe care astăzi la întoarcerea acasă o veți 
lectura?

4 „Cronică de Cotroceni”, de Claudia Săfto-
iu. Un profesor de istorie, chiar în mod involun-
tar, este și formator de opinie și nu poate ignora 
prezentul, chiar dacă prestația penibilă a clasei 
politice, în general și a celui mai rușinos parla-
ment din istoria românilor, în special, l-ar îndrep-
tăți s-o facă.

 Apropo de carte,  recomandați tinerilor de azi 

ai Țării Banatului trei cărți care le-ar înnobila bi-
blioteca.

4Focul rece, de Pavel Bellu, Monografia fami-
liei Mocioni, de Teodor Botiș și Bănăţeni de altă-
dată, de Aurel E. Peteanu, dar nu trebuie să igno-
re cărțile referitoare la unele momente cruciale 
din istoria Banatului: rezistența anticomunistă 
din Munții Banatului, mișcările studențești din 
1956, deportările în Bărăgan și eroismul timișo-
renilor din perioada 16-22 decembrie 1989.

Cunoașteți bine activitatea Uniunii Jurnaliștilor 
din Banatul Istoric,  la fel de bine și revistele ei,  
vorbiți-mi,  chiar și cu exigență didactică,  despre 
ele.

4Uniunea Jurnaliștilor din Banatul Istoric, 
prin activitățile organizate și prin publicațiile 
sale, continuă o mai veche tradiție și încearcă 
cu succes să pună în valoare potențialul Ţării Ba-
natului. Beneficiind de o bună mediatizare și de 
sprijinul constant al autorităților locale, condu-
cerea Uniunii reușește să mobilizeze conștiințe, 
să declanșeze energii spirituale și să întrețină o 
stare de spirit benefică și necesară într-o lume 
bulversată și cu o slabă apetență pentru valoare 
și dăinuire.

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

Corupþia din societate influenþeazã atitudinea rezervatã ºi chiar ostilã 
a multor pãrinþi ºi elevi faþã de ºcoalã

Preşedintele de onoare al jurnalului regional „Banatul” 
în mijlocul făgeţenilor

Înaltpreasfințitul Părinte Ioan, Mitropolitul Banatului, a efectuat o vizită 
pastorală în Parohia Făget I din cadrul Arhiepiscopiei Timișoarei. Cu 

acest prilej, Înaltpreasfinția Sa a săvârșit slujba de sfințire a Crucii pentru noua 
biserică parohială, aflată în curs de edificare. În cadrul slujbei, Chiriarhul a 
fost înconjurat de un ales sobor de slujitori, alcătuit din pr. Ionel Popescu, 
vicar eparhial, pr. Bujor Păcurar, protopopul Făgetului, pr. Ioan Jurj, parohul 
bisericii si din toți preoții Protopopiatului Făget.

Slujba de sfințire a fost precedată de săvâșirea Acatistului Adormirii Mai-
cii Domnului de către so-
borul slujitorilor în prezența 
a numeroși fii duhovnicești ai 
parohiei.

În continuare, a avut loc montarea Sfintei Cru-
ci pe cupola centrală a viitorului locaș de cult al 
credincioșilor ortodocși din Făget, fiind donată de 
către familia Florea, enoriași ai parohiei. La acest eve-
niment important pentru comunitatea de aici, au fost 
prezente și numeroase oficialități locale și județene.

Parohia Făget I, cu hramul „Înălţarea Domnului”, 
are 480 familii cu 1540 credincioşi, iar preoții slujitori 
ai bisericii sunt Ioan Jurj și Bujor Păcurar.

Mihaela cuŞA

Radu Paraschivescu, 
cetăţean de 

Onoare al oraşului Făget

În  şe-
dinta 

d in  5  au -
gust 2015, 
C o n s i l i u l 
Local Făget 
i - a  a c o r -
dat titlul de 

Cetătean de Onoare al orașului Făget 
scriitorului  Radu Paraschivescu. Propu-
nerea a fost făcută de consilierul local 
PNL, prof. dr. Dumitru Tomoni.

Radu Paraschivescu a fost profe-
sor de limba engleză la Liceul Traian 
Vuia din Făget în perioada 1984-1988. 
Născut la 14 august 1960, la București, 
Radu Paraschivescu este prozator, 
traducător, jurnalist și redactor de carte. 
Absolvă cursurile Facultății de Filologie 
din București, secția engleză-franceză. 
Lucrează pe rând ca profesor de 
engleză, bibliotecar și documentarist. În 
1993 se angajează ca redactor de carte 
la Editura Olimp. După un an ajunge la 
Elit, iar după un altul la RAO. În 2003 
se transferă la Humanitas, unde lucrează 
și în momentul de față ca editor.

Hermine ScHNAIDER

Întâlnire după patruzeci 
de ani

Luna iulie a adus la Liceul „Traian Vuia” 
din Făget absolvenții ai promoției 

1974/1975 în prezența prof. diriginți Tamara 
Bena și Margareta Jarmaczky.

Alexandra TOMEScu

- urmare din numărul trecut - 
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 oaia de 
Dumbrãviþa

Victor MALAC - primar al comunei Dumbrăvița

În urmă cu 121 de ani, 
la 14 km de Constanța, 

în partea de sud-vest a lacului 
Techirghiol, Eforia Spitalelor 
Civile din București, constru-
ia un sanatoriu balneoclima-
teric. Se semna astfel, actul 
de naștere a celei ce peste ani 
va fi Stațiunea Eforie Nord, a 
doua stațiune, ca mărime, a 
litoralului românesc. Cele 30 

de ha de spații împădurite, dau stațiunii un aer de 
prospețime.

Aici, în cea de-a doua parte a lunii iulie, s-au 
desfășurat Sesiunea Extraordinară a Asociației 
Comunelor din România. Invitat la consfătuire, 
domnul primar al comunei noastre, Victor Malac a 
acordat cu plăcere pentru „Foaia de Dumbrăvița” 
un scurt interviu.

Domnule primar, ne revedem chiar și în Țara 
Dobrogei.

4Da, chiar așa, nu m-aș fi gândit că ne vom 
întâlni aici, eu știind că aparțineți, profesional 
vorbind, Banatului.

De acum și Dobrogei, domnule primar.
4Felicitări, am auzit că pregătiți un nou jur-

nal, asemenea „Banatului” aici în Dobrogea. 
Sunt curios, ce altă regiune istorică veți mai 
„ataca”?     

Ardealul, domnule primar.
4Domnișoară, ați pornit regionalizarea îna-

intea guvernului. Ca unul care susțin demersul 
dumneavoastră jurnalistic cu dragă inimă, vă fe-
licit.

Vă mulțumesc, domnule primar, aceste întâlniri 
anuale ale conducătorilor de administrații din Ro-
mânia, au căpătat de ceva vreme o reverberație 
constantă.

4Da și vă asigur că acest fapt constituie o 
dovadă a seriozității sutelor de primării afiliate 
asociației care a implementat proiecte din fon-
duri europene nerambursabile post–aderare în 
valoare de peste 25.000.000 lei, co-finanțate din 
Fondul Social European.

Asociația Comunelor din România are, precum 
văd, o activitate extrem de laborioasă.

4Fără îndoială. Gândiți-vă numai la faptul că 
asociația este implicată în organizarea periodică 

a Forumului cooperării descentralizate franco-
române (împreună cu Ministerul Administrației 
și Internelor și Ambasada Republicii Franceze în 
România) și a Forumului cooperării descentrali-
zate belgiano-române (în parteneriat cu Amba-
sada Regatului Belgiei în România) și veți avea o 
dimensiune europeană a acivității ei.

Domnule primar, ați vizitat o comună din Do-
brogea, care să vă reamintească de comuna dum-
neavoastră?

4Sunt, să știți, foarte multe comune în 
această zonă, extrem de bine gospodărite. Nu 
dau nume pentru că nu vreau să omit prin uitare 
pe cineva, dar vă asigur că Dobrogea are gospo-
dari de frunte.

Cu ce gând încheiem acest interviu?
4Vă doresc să faceți cinste Banatului aici la 

malul mării și să nu uitați că prin munca dum-
neavoastră, pe care o desfășurați în Dobrogea, 
sunteți cei mai reprezentativi ambasadori ai Ţării 
Banatului.

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

Prin munca dumneavoastrã, pe care o desfãºuraþi în Dobrogea, sunteþi cei mai 
reprezentativi ambasadori ai Þãrii Banatului

Festivalul Tocăniţei a adunat la 
Dumbrăviţa oaspeţi de seamă

În  c e n t r u l  c o m u n e i 
Dumbrăvița s-a desfășurat a 

treia ediție a binecunoscutului Fes-
tival al Tocăniței. Dumbrăvițenii și 
timișorenii s-au putut delecta cu o 
varietate de feluri de tocăniță, pre-
parate la ceaun pe foc de lemne.

La Festivalul Tocăniței din acest 
an, s-au înscris peste 25 de echipe 
din Ungaria, Serbia și România care 
s-au întrecut în prepararea celor mai 

gustoase feluri de tocăniță. Majoritatea echipelor prezente au folosit ca ingre-
dient de bază carnea de porc, dar și ingrediente mai neobișnuite și exotice.

Evenimentul s-a bucurat de un public numeros care s-a adunat în număr 
considerabil spre orele serii când temperaturile caniculare de peste zi s-au mai 
potolit. Focurile s-au aprins în jurul orei 16, iar minunatele tocănițe au fost de-
gustate abia spre seara. Pe lângă primarul comunei Dumbravița, domnul Victor 
Malac, la Festival au fost prezenți și oaspeți din localitățile înfrățite din Serbia 
și Ungaria. Printre aceștia s-au numărat și primarul orașului Szentes - Ungaria, 
primarul localității Torda din Serbia și reprezentanți ai Consiliului Local din 
Sandorfalva - Ungaria.

Atmosfera de sărbătoare și voie bună a fost întreținută de cunoscuți artiști 
de muzică populară din zonă.

constantin NIcOLAE

Întăriri la cS Dumbrăviţa

Viitorul sezon al Li-
gii a IV-a Timiş 

va fi cu siguranţă extrem 
de spectaculos. Mai multe 
echipe se întăresc serios 
pentru sezonul viitor cu 
jucători din eşaloanele su-
perioare. Excepţie nu face 
nici CS Dumbrăviţa, care 

s-a înţeles deja cu un fost internaţional şi cu mai mulţi fotbalişti care 
în trecutul apropiat au evoluat în prima ligă.

Promovarea în cel de-al treilea eşalon va fi cuvântul de ordine în 
tabăra formaţiei pregătită de Florin Macavei. Pentru îndeplinirea obiec-
tivului, conducerea clubului din localitatea învecinată cu Timişoara s-a 
înţeles cu Silviu Bălace, Cristi Dancia şi Florin Nohai, fiind şanse mari 
să se ajungă la un acord şi cu Ovidiu Petre şi Florin Nanu. Ajuns la 
37 de ani, Silviu Bălace a evoluat ultima dată în eşalonul secund, la 
Poli Timişoara, acolo unde i-am mai regăsit, până în acestă vară şi pe 
Ovidiu Petre şi Florin Nanu. Florin Nohai a trecut şi el pe la Poli, ul-
tima dată evoluând pentru Ripensia Timişoara.

Lucreţia MARcu

Ildiko DENES

Mirabela cOcIu

Informare

Încep lucrările de amenajare 
a sensului giratoriu de pe 

Calea Sever Bocu. Potrivit prima-
rului Timișoarei, vor fi introduse 
restricții de trafic, mai ales că încep 
totodată și lucrările de extindere 
la 4 benzi a șoselei ce duce spre 
Dumbrăvița, până la intersecția cu 
Bulevardul Constructorilor, unde 

vor fi instalate semafoare.

Újszentesen is nagy sikert aratott a 
Bánsági Vándorszínház

Újszentesen is nagy sikert aratott a Bánsági Vándorszínház, ame-
ly a tavalyi turnét követően visszatért a Temesvárra mindössze 

hat kilométerré lévő község központjába. Az előadásnak volt egy kül-
önleges pikantériája is, hiszen épp a múlt hét végén – az előadás sz-
erdai színterén – ismeretlen, állítólag csak futball labdákkal felszerelt 
tetteseknek sikerült ledönteniük az 1945 óta ott álló Petőfi Sándort 
ábrázoló domborműt. Nos, ahogy arra számítani lehetett, Aszalos Géza, 
a Bánsági Vándorszínház megálmodója javában belenyúlt Petőfi Sán-
dor művébe, de alapjában véve A helység kalapácsa megmaradt, így 
a nagyszámú közönség sokat nevetett és látszólag nagyon élvezte is a 
többnyire fiatal egyetemistákból álló társulat szereplését látva.

Csütörtök este már Magyarszentmárton magyarsága várja a ván-
dorszínház társulatát, majd Ótelek (Aug 7.), Zsombolya (Aug 8.) és 
Nagyszentmiklós (Aug 9.) következik mielőtt még Arad megyébe 
költözne az Aszalos Géza által vezetett brigád.
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Modele de urmat în viaţă

ªcoala este responsabilă de formarea 
unor tineri cu personalități armonioase. 

Acesta este imboldul  care trezește plăcerea de 
a munci, o plăcere produsă de rezultatul mun-
cii și de dobândirea unor valori absolut nece-
sare societății. Liceul Teoretic Recaș, liceul 
nostru se individualizează prin crearea unei at-
mosfere familiare, în detrimentul uneia în care 
predomină frica, forța și autoritatea artificială. 
Relația elev-profesor-comunitate este o relație 
de interdependență, fiecare grup îndeplinind un 
rol primordial și reușind, astfel, să clădească o 
societate autentică și echilibrată.

Perioada copilăriei și cea a adolescenței sunt 
cele mai dificile în viața unu om, sunt perioade 
critice în care elevul își consolidează princi-
piile, își alege un model de la care va prelua 

gesturi, atitudini și perspective asupra vieții.
Cadrele didactice de la Liecul Teoretic 

Recaș, prin pregătirea teoretică asociată cu 

calitățile personale, realizează un contact pozi-
tiv cu noi, elevii, în vederea realizării procesu-

lui educativ. Dascălii ne-au motivat pe fiecare 
într-o anumită direcție, valorificându-ne tuturor 
calitățile. Relația elev-profesor este considerată 
în liceul nostru una de colaborare între per-
soane ce pot împărtăși aceleași sentimente, 
mentalități și scopuri. Profesorii au fost, sunt 
și vor fi persoane importante în viața noastră, 
oferindu-ne atât educație, disciplină, motivație, 
cât și modele pe care să le urmăm.

De asemenea, Primăria Orașului Recaș a 
avut un rol esențial în formarea noastră, fiind 
mereu deschisă spre nevoile noastre. Aceasta 
ne-a acordat șansa de a ne exprima punctul 
de vedere, punând cele trebuincioase nouă pe 
prim plan. Pentru a schimba o societate trebuie 
să imprimi tinerilor o mentalitate sănătoasă, 
aceasta fiind deviza celor care conduc orașul 
Recaș, deviză ce a generat crearea unei legături 
puternice liceu-comunitate.

Arderea vegetaţiei este 
interzisă prin lege

Primăria Orașului Recaș aduce la 
cunoștință persoanelor fizice și juridice 

de pe teritoriul unității noastre administrativ- 
teritoriale faptul că se interzice ditrugerea me-
diului prin arderea miriștilor, a vegetației uscate 
și a resturilor vegetale. Operațiunea de ardere 
a miriștilor și a vegetației uscate se execută 
numai cu acordul autorității competente pentru 

protecția mediului, în conformitate cu preve-
derile OUG 195/2005 privind protecția mediu-
lui modificată și aprobată cu Legea 265/2006 
cu modificările și completările ulterioare și cu 
respectarea Ordinului numărului 605/579/2008 
al Ministerului Agriculturii și Dezvoltării Ru-
rale pentru aprobarea dispozițiilor generale 
de apărare împotriva incendiilor pe timpul 
utilizării focului deschis la arderea de miriști, 
vegetație uscată și restturi vegetale. Mai pre-
cis, toți cei care doresc să-și ardă miriștile sunt 
obligați să ne avizeze la sediul primăriei pen-
tru a putea și interveni în caz de probleme. În 
același timp, proprietarul de teren devine res-
ponsabil pentru ceea ce se întâmplă pe terenul 
lui și a vecinilor săi. 

Gratian NEAMŢu

În atenţia cetăţenilor oraşului Recaş

Conducerea Primăriei Orașului Recaș împreună cu Poliția Locală aduce la cunoștința cetățenilor 
că au obligația de a igieniza și de a întreține spațiul din jurul locuințelor și a societăților co-

merciale deținute, conform H.C.L. numărul 79 din 04.12.2008. Totodată cetățenii care dețin terenuri 
în concesiune sau proprietate în vederea construcției de locuințe au obligația de a întreține terenurile 
respective. Vă rugăm să vă conformați solicitărilor de mai sus, în caz contrar se vor aplica sancțiuni 
în conformitate cu legislația în vigoare. 

Şef serviciu, Poliţia Locală
Ag. Sup. cosmin Iosif TOTH

Dragana RĂILEANu

Lecţie cu felicitări

Felicitări tuturor absolvenților de clasa a VIII-a din liceul nostru care au fost repartizați în 
proportie de 90% pe prima opțiune exprimată în fișa de admitere.

Felicitări tuturor celor 46 de candidați repartizați la Liceul Teoretic Recaș în clasa a IX-a.
Până în 13 septembrie 2015 vă doresc Vacanţă Plăcută!

Dir. Prof. Mirela SERAFIM

Din activitatea primăriei

Finalizarea asfaltării drumului Recaş - Ianculeasa

Recaşul în date

Izvoare istorice nescrise atestă existenţa unei aşezări pe teritoriul oraşului Recaş încă din tim-
pul romanilor în secolele III-IV e.n. Primele ştiri scrise apar despre Recaş în epoca feudală 

cu ocazia unor danii făcute de regele Ungariei unor nobili care l-au slujit cu credinţă. În istoria 
Recaşului există câteva perioade distincte:

1318-1552 - domeniu feudal, cetate, târg de care aparţineau 15 sate 
1552-1716 - administraţie turcească 
1716-1778 - administraţie austriacă 
1778-1921 - comitatul de Timiş, administraţie maghiară 
Din anii 1784-1786 se menţionează venirea 

populaţiei germane. La sfârşitul secolului XIX şi în-
ceputul secolului XX Recaşul cunoaşte o perioadă 
de dezvoltare fără precedent, polarizând viaţa 
socială şi economică din zonă (reşedinţă de pretură, 
judecătorie, birou de carte funciară, percepţie). În 
1894 a fost construită fabrica de cărămidă cu 100 de 
angajaţi iar în anul 1902 a apărut primul ziar german 
„Temesrekaser Zeitung” cu apariţie săptămânală. 
În perioada interbelică în Recaş dispunea de şcoală 
primară, şcoală confesională catolică, cazinou, 
asociaţia pompierilor, cerc agricol german, club 
sportiv. În perioada socialistă Recaşul a avut statu-
tul de comună cu 6 sate aparţinătoare (Izvin, Bazoş, 
Petrovaselo, Herneacova, Stanciova şi Nadăş).

Lavinia ROŞu
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,,La mulţi ani!” centenarului  Gheorghe Afrim

Cu alese sen-
t i m e n t e  d e 

stimă și considerație, 
prinse în buchetul 
gândurilor de bine, în 
data de 02.08.2015, un 
grup de tinere fete în 
frunte cu d-nul Primar 
Marinescu Tudor s-au 
deplasat la consăteanul 
nostru Gheorghe Afrim 
la aniversarea celor 
100 de ani  pe care 

dansul i-a împlinit în ziua Sfintei Duminici.
În semn de respect şi preţuire, pentru cei 

100 de ani împliniţi domnului Gheorghe Afrim 
i-au fost înmânate: o diploma aniversară, un 

tort și flori din partea domnului primar  Tudor 
Marinescu. 

 Tinerele fete îmbrăcate în frumoasele 
costume populare l-au felicitat și i-au cântat ,,La 

mulți ani!” domnului 
Afrim.

Bravul  centenar, 
născu t  l a  da ta  de 
02.08.1915 în loca-
litatea Lupșa, județul 
Mehed in ț i  e s t e  ș i 
veteran de  război , 
participând la cel de-al 
doilea război mondial 
împreună cu încă 95 de 
veterani din localitatea 
noastră.

Noi, locuitorii comunei Voiteg, îi transmitem 
și pe această cale, cele mai calde și sincere  urări 
de sănătate, bucurii și împliniri alături de cei 
dragi.

Pa r o h i a 
Vo i t e g 

este aşezată în 
Câmpia Banatu-
lui, la 35 km sud 
de Timişoara, 
p e  ş o s e a u a 
E u r o p e a n ă 
E90, care face 
legătura între 
Ti m i ş o a r a  ş i 
capitala Serbiei, 
Belgrad.

Vechea vatră 
a satului se află 

situată la aproximativ 2 km de gara Voiteni, 
actualmente locul numindu-se de localnici 
,,La vulpi”. În acest loc, în urma săpăturilor 
arheologice s-au găsit ulcele, brăţări, săbii 
şi oale mari de argilă din secolul XIV. Aces-
tea se află astăzi la Muzeul Banatului din 
Timişoara.

Important nod de cale ferată, gara Voiteni 
este situată la 1 km vest de actuala vatră a 
satului Voiteg.

Vecinii localităţii Voiteg sunt:
- la Est - Folea şi Birda
- la Vest - Ciacova şi Ghilad
- la Nord - Jebel
- la Sud - Opatita şi Deta
În secolul XIV-lea este pomenit cneazul  

Teodor din Voiteg care stăpânea până la Den-
ta, jud. Caraș şi până dincolo de Timiş, satul 
Gad cât şi numeroase sate, astăzi dispărute 
din comitatele Cenad, Caraș şi Timiş. În 1322 
regele Carol Robert  întăreşte vânzarea unor 
sate și biserici de către fiii lui Teodor Nicolae 
și Iron magistrului Gall. Acest act a fost apoi 
întărit de judele curţii regale Emeric Bebek în 
1329-12 mai la Esztergan.

Voitegul dăinuie pe vechea vatră până 
la începutul secolului XVIII în timpul 
împărătesei Maria Terezia. În anul 1739 s-a 

ivit ciuma în Banat, făcând victime probabil 
şi în Voiteg.Acest fapt a determinat locuitorii 
să părăsească vechea vatră a satului, stabilin-
du-se în două locuri: actuala vatră la 1 km Est  
de calea ferată şi o altă parte la 3 km de vatra 
actuală, actualmente satul Folea.

Bătrânii din sat spun că strămoşii lor vor-
beau că numele de Folea provine din denu-
mirea de Bolea, cum s-a numit în vechime a 
doua vatră a satului.

Noul sat Voiteg a început a fi clădit în 
anul 1776 după un plan aprobat de guverna-
torul Banatului din acea vreme, italianul Iosif 
Brigido, plan aflat în istoria Banatului, a  lui 
Griselini, tipărit în 1775. Conform planului, 
localitatea Voiteg este cea mai simetrică și 
ordonată comună din Banat (un pătrat perfect 
cu străzi largi de 30-40 m).

În anul 1776 când împărăteasa Maria Te-
reza împarte Banatul în 3 judeţe (comitate), 
Voitegul  revine comitatului Timiş.

După venirea în Voiteg a coloniştilor de 
etnie germană - şvabii - din cauză că nu se 
mai aflau locuri de casă pentru aceştia, con-
form mărturiilor bătrânilor satului, un şvab 
pe nume Karl a dat o parte din moşia sa 
conaţionalilor şvabi pentru construirea de 
case. Aşa apare actuala parte a Voitegului, în 
spatele  ,,gropilor”, numită ,,Karlichdorf-satul 
lui Karl”.

Până în 1989 satul Voiteg cuprinde în 
proporţie aproximativ  egală etnici germani 
(svabi) şi români. Actualmente etnicii ger-
mani pot fi numărati pe degetele unei mâini.

În 1777 Teodor Iancovici - director școlar 
din Timișoara, raportează gabernicului starea 
şcolilor din Banat, iar în parohia Voiteg, prot.  
Ciacova se arată că la acea dată nu era şcoală.

ISTORIcuL BISERIcII PAROHIALE

Conform mărturiilor bătrânilor din locali-
tatea Voiteg, după mutarea acesteia pe noua 

vatră în 1776, în Voiteg era o biserică de lemn 
situată pe vatra actualei biserici de piatră. 
Aceasta a ars în anul 1900 și fiind asigurată 
la o bancă din Viena, cu banii obținuți din 
asigurări și contribuția credincioşilor în 1906 
a început construcţia actualei biserici din 
cărămidă, construcţie terminată în 1907. 

Biserica are hramul Sf. Mare Mucenic 
Gheorghe, este în formă de navă având di-
mensiunile 25 m lungime, 10 m lăţime, 12 m 
înălţime, cu o turlă de cărămidă şi tablă de 15 
m înălţime. În anul 1769 este pomenit preo-
tul Andrei Popovici, hirotonit la 26.03.1769. 
În  Sfântul Altar pe o inscripție se află lista 
preoţilor cunoscuți după cum urmează:

Petru Barbulovici – 1767
Andrei Popovici – 1779-1784
Ioan Popovici – 1784-1808
Simion Ţăranu – 1790-1829
Spiridon Popovici – 1808-1834
Ţăranu Ştefan I – 1829-1840
Popovici Teodor – 1834-1840
Ţăranu Ştefan II – 1840-1845
Ţăranu Nicolae – 1845-1865
Ţăranu Ştefan III – 1865-1875
Ţăranu Ştefan IV – 1875-1925
În 1937 încetează păstorirea de 147 de ani 

a Voitegului de către familia Ţăranu. 
Cei doi fii ai lui Ţăranu IV, Dimitrie este 

preot la Ghilad şi Alex este învăţător şi direc-
tor de şcoală până în 1935.

Istoricul  comunităţii parohiale

- va urma -
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 oaia 
de Cenei

Alisa Tania ToDoRoV - elevă

La doar 16 ani ai săi, Ali-
sa mi-a lăsat impresia 

că stau de vorbă cu un adult. 
De la peisaje creionate într-un 
mod aparte la o ușurință a dia-
logului, frumoasa domnișoară 
a reușit să trateze cu o maturi-
tate rar întâlnită toate subiec-
tele discutate.

Spune-mi Alisa, cum te-ai 
gândit să mergi la Cenei să dezvolți acel proiect 
și să le vorbești eleviilor din satul tău natal despre 
rețelele de socializare?

4Am primit pe e-mail o invitație pentru 
activități în săptămâna „Școala Altfel”. Noi am fă-
cut prezentări la clasă, am făcut și la Colegiu, am 
vorbit în fața copiilor, iar pe lista de activități erau 
propuse următoarele: reportaj la radio, articol la 
ziar, prezentare în fața clasei, campanie stradală. 
Eu mi-am propus să bifez cât mai multe dintre ele 
și am reușit să facem și campanie stradală împre-
ună cu echipa mea, am făcut și reportaj la radio, 
apoi articol la ziar. Deși am mai prezentat în fața 
clasei și am crezut că nu o să fie foarte greu, pot 
să spun că am avut emoții foarte mari la Cenei. 
Mă gândeam că or să mă vadă profesorii, o să mă 
studieze, o să mă analizeze  și  îmi era frică să nu 

greșesc. Nu știam dacă o să fie copiii receptivi, 
exista varianta să fie răutăcioși și să reacționeze 
urât  pentru că și eu sunt copil și puteau să nu mă 
ia în serios. Dar nu a fost deloc așa, au fost foarte 
drăguți și au ascultat cu plăcere.

Ai vorbit despre această rețea de socializare, 
spune-mi dacă ție ți se pare că generația ta pierde 
prea mult timp cu Facebook-ul și dacă este asta o 
problemă?

4Internetul este foarte bun în zilele noas-
tre, ne ajută mult și la studiu, de foarte multe ori 
găsim informații,  dar pierdem prea mult timp, 
într-adevăr, cu telefoanele și cu rețelele de soci-
alizare. Una e să stai în fața calculatorului când ai 
ceva de făcut și alta e să pierzi timpul. De multe 
ori îl consider timp pierdut.

Cum îți petreci tu timpul liber?
4În timpul școlii mai ies în oraș sau mai am 

activități, mai merg la centrul Salvați Copiii, unde 
îi ajutăm pe cei mai mici la teme. Încerc să mai 
stau cu frații mei, să petrec timpul cu ei, iar dacă 
nu am nicio activitate în Timișoara prefer să plec 
la Cenei. Îmi place mult la sat, îmi amintesc de 
copilărie. Avem în spatele grădinii o baltă, care 
la apus este foarte frumoasă, ador să o privesc.  
De multe ori stau pe terasă și mă uit la curte, îmi 
place să văd natura și să studiez oamenii.

Ascultându-te îmi dau seama că ești un om de 
literă, un om care pune suflet în cuvânt. Spune-mi 
dacă ai un poet care te face să iubești poezia?

4Îmi place foarte mult Nichita Stănescu, iar 
ca și scriitor de proză îl prefer pe Liviu Rebreanu.  
Îmi plac scriitorii români, mi se pare că au un stil 
aparte, părerea mea este că dacă s-ar traduce 
lucrările nu ar avea aceeași amploare.

Nu aș vrea să abandonăm subiectul satului tău 
natal și am să te rog să-mi zugrăvești în amintiri 
Ceneiul.

4Am amintiri de copil, amintiri de la joacă, 
chiar zilele astea am mers cu sora mea pe strada 
noastră din Cenei și ne-am amintit cum ne ascun-
deam în șanț, ne amuzam de faptul cum gân-
deam pe atunci, credeam că nu ne vede nimeni.

Ți-ai ales un model în viață, un model pentru 
care încă din copilărie ai avut admirație?

4Încerc să culeg tot ce-i mai bun din fiecare 
și nu vreau să-mi aleg un model pentru că aș pu-
tea fi dezamăgită. Îmi place să culeg câte puțin 
din fiecare persoană pe care o văd și cred că oa-
menii alcătuiesc un puzzle, fiecare om ia ceva 
din celălalt și tot așa.

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

Una e sã stai în faþa calculatorului când ai ceva de fãcut ºi alta e sã pierzi timpul
- urmare din numărul trecut -

- va urma -

Silvia FEcHETE

Din recunoştinţă 
pentru cei de lângă noi

Jucăuși ,  vesel i 
și curioși, cei 

cinci copii ai famili-
ei Moldovan pot fi un 
exemplu pentru mulți 
alții. Începând cu cel 
mai mare, Sebi, care 
are opt anișori și este 
premiant la școală, toți 
și-ar împărți bucata de 
pâine dacă ar putea și 
mai ales, dacă ar avea. 
În schimb, ei își întind 
mânuțele ca să te ducă 
în camera lor, asta pot ei 
să ofere și o fac cu ini-

ma deschisă.  După Sebi, urmează Alberto (6 ani), Erica (5 ani),  Maria 
(trei ani) și Rebecca în vârstă de doi anișori. Părinții lor sunt Cosmin și 
Simona, cei doi trăiesc în concubinaj și duc un trai greu, de azi pe mâi-
ne.  Jurnalul regional „Banatul” le-a ascultat povestea și a hotărât să facă  
loc în paginile sale și pentru un asemenea material, căci cum altfel am 
putea vorbi de unitate, dacă nu ajutându-ne semenii. Suferința unește, ne 
spune Constantin Noica. Nu putem fi indiferenți la faptul că locuiesc în 
apartamentul unui binevoitor, care plecat fiind în străinătate i-a lăsat să 
stea acolo, temporar. Locuința este situată în afara comunei, lucru care o 
obligă pe Simona să parcurgă, zilnic, pe jos, pentru a duce copiii la școală 
și grădiniță, un kilometru și jumătate dus și încă atâta la întors. Cosmin 
muncește acum la ferma de vaci „Cojochim” din Cenei, și cu toate că se 
descurcă greu, nu vor să renunțe la micuții pentru care nutresc atâta dra-
goste. Vom încheia fără a da vreun sfat și fără a îndemna, ci prin cuvintele 
pe care le auzim atât de des din Scriptură: „Dăruind vei dobândi”, „Fii 
milostiv, precum și Tatăl nostru este”, „Mâinile care ajută sunt mai sfinte 
decât cele care se roagă”. 

Sandra ŞTEFANOV

Generos şi în ceasul morţii

Născut din tată botezat Ioan și mamă numită Elisabeta, Ioan 
Balauer a avut o familie înstărită ca multe alte famili de 

etnici germani din Cenei. Deținători de mult pământ arabil și ani-
male, țineau oameni săraci care lucrau pentru ei. Au fost gazde 
excepționale, mereu se purtau frumos cu cei care-i slujeau.

Fiul Ioan (Hanți) a lucrat până la pensie într-o echipă de 
construcții din Timișoara. Din spusele prietenilor lui, Hanți era un 
prieten foarte bun, bine educat, căruia îi plăcea să citească mult, 
sociabil și cu mult umor.  A iubit enorm o fată, care probabil nu 
i-a răspuns cu aceeași intensitate și care după o vreme l-a părăsit. 
După acest moment al vieții sale s-a izolat de toată lumea și-a creat 
o lumea a lui, doar de el știută. A refuzat să plece în Germania așa 
cum au plecat toți etnicii germani.

După ce a intrat în pensie a venit acasă în Cenei, i-au mu-
rit părinții și nu mai avea pe nimeni. Ca să aibă o ocupație și-a 
cumpărat capre și a început să le crească, mergea zilnic cu ele la 
păscut.

La vârsta de 86 de ani, boala, neputința, bătrânețea l-au ajuns și 
pe el. Era o fire hotărâtă și nu accepta ajutor de la nimeni.

Îi datorăm respect și mulțumiri pentru cele 50 de hectare de 
pământ arabil care le-a lăsat primăriei pentru a fi date celor veniți 
în Cenei  angajați la I.A.S sau C.A.P, care nu dețin pământ arabil.

  În data de 7 august 2015 candela vieții lui s-a stins. Din câte 
le-am cunsocut aș putea să spun că dacă ar mai avea cuvinte le-ar 
folosi pentru a mulțumi domnului primar Gabriel Ilaș, doamnei vi-
ceprimar Rozalia Ozlanti  și tuturor celor care s-au implicat pentru 
a-l înmormânta. Asemenea și prietenului și vecinului Ioan Feldman 
care a venit de curând în Cenei cu soția.

La înmormântarea lui au venit mulți săteni.
Dumnezeu să-l odihnească!

Cenei, 11.08.2015
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 oaia 
de Birchiº

 ioan GUȚU - primar al comunei Birchiș

Am promis la plecarea 
mea din Birchiș că voi 

fi prezentă în cea de-a doua 
parte a lunii iulie, în Dobro-
gea, la întâlnirea primarilor 
din țară, cu administrații afi-
liate Asociației Comunelor 
din România. Și m-am ținut de 
cuvânt. Și nu regret! Cum să 
regreți o întâlnire cu cei mai 
reprezentativi edili ai țării? Cu 

atât mai mult cu cât, în astfel de momente, oamenii 
sunt mai destinși, deci ușor mai amabili.

Printre acești gospodari, se afla și domnul Ioan 
Guțu, primarul comunei noastre.

Am stat cu domnia sa, de vorbă și lucru 
neașteptat, deși aflat la o întrunire extrem de im-
portantă prin multitudinea problemelor aflate pe 
ordinea de zi a sesiunii, Birchișul revenea obsesiv 
în dialogul nostru.

Sunteți, domnule primar, după cum am înțeles, 
un om pe care Asociația Comunelor din România, 

se poate sprijini cu încredere deplină în activitatea 
sa.

4Vreau să cred că este așa. Și mi se pare un 
lucru extrem de util, felul în care se armonizează 
aici, interesele noastre comune. Dealtfel, pro-
movarea unei forme optime de colaborare între 
cele 1489 de comune, membre ale asociației mi 
se pare extrem de utilă.

Cum a fost întâlnirea cu această parte marină 
a țării?

4Vin de ani buni la întâlnirile Asociației Co-
munelor din România din acest motiv, Dobrogea 
îmi este o regiune cunoscută, dar nu atâta încât 
să nu aflu la fiecare nouă vizită, ceva de admirat.

Ca de pildă?
4M-a impresionat să aflu că Dobrogea, jud. 

Constanța, în cazul nostru, are un foarte mare nu-
măr de mănăstiri. Preasfințitul Teodosie a acordat 
o atenție deosebită acestor lăcașuri de cult.

Sunteți mulțumit de realizările asociației?
4Da, la orice astfel de întâlnire, nu numai 

că se analizează problemele complexe ale co-

munelor din România, dar se și prezintă soluții 
la probleme identificate. Ba, unele din sugestii-
le noastre s-au regăsit, de-a lungul timpului, în 
chiar programul de guvernare.

Cât timp durează sesiunea?
4 Aproximativ 5 zile, dar și o zi dacă ar dura, 

mie tot mi-ar fi dor de Birchișul meu.
Sunteți prea mult al locului.
4Sunt prea mult al Banatului, știți, 

domnișoară, pentru mine, cum spune domnul 
președinte Todi, Ţara Banatului reprezintă cel 
mai prețios dar făcut nouă de Dumnezeu.

Revenind la țelurile asociației, aș dori să vă 
mai întreb dacă ea desfășoară și activități de 
perfecționare profesională.

4Desigur, atât pentru aleși locali cât și pen-
tru personalul contractual din administrația pu-
blică locală.

Domnule primar, vă mulțumesc!
Interviu realizat de

Silvia FEcHETE

Mi se pare un lucru extrem de util, felul în care se armonizeazã aici, interesele noastre comune

Olarii din Birchiş

Olarii din Birchiș își pro-
curau materia primă 

pentru confecționarea vaselor 
din locuri diferite:

Pământul din care se pro-
duceau numai „oale roșii 

smălțuite” îl extrăgeau din pășunea satului (care începea din 
capătul uliței cu Șidăl) din galerii săpate la adâncime mică 30 - 
40 cm, lutul din care modelau „oale albe nesmălțuite” îl aduceau 
de la Zolt, Jupânești, Curtea, Mîtnicul Mic extrăgându-l de la 1,5 
- 3 m.

Distincția pe care olarii o făceau între pământ și lut se baza 
pe culoarea, plasticitatea și rezistența la foc a celor două calități 
de materie primă (lutul era mai alb, mai ușor de modelat și mai 
rezistent la foc).

Conduși de o lungă experiență, olarii au deprins tehnica de 
a aduce materiei prime corecțiile necesare: astfel pământul din 
dealul satului nu îl mai amestecau decât cu o cantitate minimă 
de nisip, absolut necesară frământării cu piciorul, iar pentru în-
nobilarea lui se adăugau la trei părți pământ, o parte lut. Pentru 
ornare se folosea lutul alb sau piatra albă de Crivins, din care 
se obținea „albeala”, piatra neagră de la Pîrnești pentru vopsea 
numită „broșcean” și pământ roșu cu aspect feruginos extras din 
deal sau de pe firul pârâului pentru „roșeală”.

Dragostea care aduce la Birchiş

Pe Camelia Todorescu dragostea a adus-o la Birchiș, iar 
de aproape 13 ani se ocupă în cardul administrației loca-

le de departamentul de asistență socială. Născută și crescută în 
Târgu Jiu, viața i-a fost până acum o călătorie. Dezamăgită de 
perspectivele sărace pe care această țară ni le oferă, Camelia se 
consolează zilnic cu familia frumoasă pe care o are.

Am făcut facultatea la Timișoara, acolo l-am cunoscut pe 
soțul meu, ne-am căsătorit și așa am ajuns la Birchiș. Sunt 

aici din 2003. Viața e grea fiindcă în afară de școală, 
de primărie, de spitalul de la Căpâlnaș, în zonă nu mai 
e nimic. Înainte, oamenii țineau animale, mai vindeau 
câte un vițel, purcei, acum nu mai e nici asta, îi obligă 
să meargă după aviz, să scoată certificat de producă-
tor, lucru care costă bani și nu se mai rentează. Până 
și oamenii s-au săturat, nici animale nu le mai trebuie. 
La asistență socială ne întâlnim cu de toate, suntem 
multifuncționali, eu mă ocup de anchete, de dosare. O 
mulțime de divorțuri, astăzi lumea divorțează și nici nu 
se mai uită înapoi. Infidelitatea și situația financiară 
sunt motivele cele mai întâlnite în aceste cazuri. Stau 
și mă gândesc la mine, am un venit foarte mic, de 700 
de lei. Fac zilnic naveta de la Căpâlnaș, se duc, lunar, 
cel puțin 200 de lei pe combustibil și mai rămân cu 500 
de lei. Vă dați seama cum e la cei care nu au deloc și 
mai au și doi, trei copii. 

Fata de împărat era isteață
Era deșteaptă și frumoasă,
Dar împăratul fără minte
A dat-o afară din împărăție.

Ea căuta acum adăpostire
Să meargă la o altă-mpărăție
Și a găsit la chelăreasă
Unde lumea era frumoasă.

Regina însă o iubea

Și ea mult o înțelegea
Căci era ca fata sa
Și toată lumea o iubea.

Regele avea un prinț
El avea foarte mult bun simț
Era atent și chiar frumos,
Era perfect să-i fie soț. 

Într-o zi el a venit cu răni
Și fata i-a dat apă în multe căni,

A avut grijă de el zi și noapte
Și îi vorbea mereu în șoapte.

Și a venit ziua aleasă,
Când prințesa deveni mireasă,
S-a măritat cu acel prinț
Și porțile sunau „ring”, „ring”. 

A venit și tatăl ei
La masa îmbelșugată
Și toți mâncau cu mare poftă

Dar el nu lua nicio bucată. 

Și fata-i zise că nu pusese
Niciun pic de sare în mâncare
Și îi mai spuse fata cu credință, 
Cu suflet bun, plin de bunăvoință

Că fără sare în mâncare
Aceasta nu ar avea gust bun defel 
Și tatăl acum înțelese totul
Și o primi din nou acasă lângă el.

Sarea  în  bucate
Elev: Valeria uRSA, clasa a V-a, Şcoala Gimnazială „Alexandru Mocioni” Birchiş
Prof. îndrumător: Adina IGNAT

Domnica FLOREScu - prof. Birchiş

Din lada cu zestre

- va urma -

Silvia FEcHETE

Poeţi ai comunei noastre
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Dacă primiți oferte de reparații la 
prețuri avantajoase a jgeaburilor 

și burlanelor casei dumneavoastră este 
bine să aveți în vedere:

- nu acceptați ca astfel de servicii să 
fie efectuate de persoane fizice, care se oferă să le facă la prețuri avanta-
joase aparent derizorii. Este foarte probabil ca aceștia să fie escroci;

- aceștia se oferă să înlocuiască porțiuni mici, defecte ale jgheaburilor/
burlanelor, însă după ce termină lucrarea pretind sume mari de bani, mult 
mai mari decât cele din oferta inițială;

- dacă beneficiarul refuză plata, escrocii se transformă în adevărați tâl-
hari care vă amenință folosind uneori cuțite sau vă agresează fizic;

- escrocii pot fi identificați după mustață, pălăriile cu boruri largi pe 
care le poartă etc.

- ei vizează persoane vârstnice care locuiesc singure sau doar cu 
partenerul;

- nu permiteți accesul unor străini în casa dumneavoastră. 
Nu dați curs solicitărilor unor persoane care vă sună la telefon, iar sub 

pretextul că un membru al familiei a avut un accident, vă cer sume mari 
de bani pe care să îi trimiteți într-un cont. În astfel de situații contactați-vă 
copiii, vecinii sau persoanele cunoscute care vă pot confirma starea de fapt.

Contactați în orice situație organele de poliție.
Rubric întreţinută de poliţia comunei Vermeş 

În atenţia cetăţenilor noştri- prevenire

Feriţi-vă de escroci!

Sorina NeSCoViCi - medic 

Dotat cu tot ce trebu-
ie, într-o curățenie 

exemplară și cu un nou me-
dic care să se îngrijească de 
sănătatea localnicilor, cabi-
netul medical din Vermeș a 
devenit neîncăpător. 

Pe doamna doctor Sori-
na Nescovici am cunoscut-o 
chiar în cabinetul care de doar 
câteva zile îi devenise casă. 

Dedicată muncii sale, alintul de albinuță i s-ar po-
trivi grozav. Am reușit să smulg câteva minute din 
programul încărcat și să stăm puțin de vorbă. 

Din începuturile discuției noastre, am să vă în-
treb doamna doctor ce v-a adus la Vermeș?

4A fost loc liber la Vermeș și de aceea am ve-
nit aici.

Sunteți de două săptămâni practic aici, care 
este prima impresie?

4Impresia a fost bună încă de la început. Eu 
pot să înțeleg că oamenii sunt foarte nerăbdă-
tori, sistemul s-a schimbat puțin față de cum s-a 
lucrat, acum se lucrează în timp real, cu carduri. 
Ați văzut, ați stat zece minute și ați văzut ce în-
seamnă. Avem de a face cu foarte mulți oameni 
în vârstă, eu mai am o specializare, am lucrat în 
planning cu foarte mult tineret, este o schimba-
re, dar cu răbdare, oamenii o să se obișnuiască. 
Am înțeles că localnicii au fost fără medic o peri-
oadă de timp și s-au adunat probleme.

Ați întâmpinat probleme deosebite în scurtul 
timp petrecut aici?

4Nu, probleme deosebite nu. Trebuie să stai 
de vorbă cu toată lumea, trebuie să le explici, 
oamenii nu înțeleg de ce trebuie înscriși, trebuie 

activate cardurile, lucrurile astea necesită timp. 
Care este povestea cu cardurile, să o expli-

căm aici pe larg pentru cei care citesc „Foaia de 
Vermeș”?

4În primul rând oamenii trebuie să știe 
că trebuie să se înscrie, ăsta e primul pas, apoi 
trebuie să-și valideze cardul, ca apoi la fiecare 
consultație, nu doar la medicul de familie, trebu-
ie prezentat cardul de sănătate. Important este 
să aibă întotdeauna cardul la el.

Spuneți-mi, vă rog, între ce interval orar pot oa-
menii, și trebuie să știe că se pot prezenta pentru 
eliberarea de rețete?

4De marți până vineri de la 8:30 până la 13:30 
după care merg la domiciliu și lunea de la 12-17. 

Pentru că văd că este ora 14 și încă este plin.
4Este plin pentru că mulți nu înțeleg siste-

mul, acum fac eu un efort și stau peste program. 
Am stat uneori și până la 8:30. Încerc să-i înscriu 
pe toți și să le validez cardul. 

Care sunt afecțiunile cu care v-ați confruntat 
cel mai des până acum?

4Până acum pot să vă spun că este o mare 
patologie pe hipertensiunea arterială. De profi-
lul local nu prea pot să vă povestesc pentru că a 
fost prea scurt timpul și nu pot să-mi dau seama 
în două săptămâni.

Nu aș vrea să vorbim atât de mult de problemele 
medicale, aș vrea să ne concentrăm pe dumneavoas-
tră, sunteți nouă în sat, cum se zice și aș vrea să vă 
întreb dacă ați fost întâmpinată bine, dacă aveți o 
colaborare bună cu celelalte instituții, cu primăria?

4Da, colaborez foarte bine. Am toată stima 
și respectul pentru tot ce înseamnă autorități 
locale. Tot sprijinul din partea primăriei aș putea 
spune că a fost de nota zece.

Am văzut că aveți chiar și o farmacie aici.
4Da, e foarte avantajos. Este acum o mică 

problemă, am înțeles că doamna farmacistă ter-
mină mai repede programul decât mine, dar as-
tea sunt probleme organizatorice, care probabil 
se vor rezolva în timp. Și probabil că și aceste cozi 
se vor termina în momentul în care eu le voi stu-
dia fișa, nu se poate să vină un pacient să-mi spu-
nă „eu vreau asta”, nu merge așa, trebuie studi-
ată fișa, scrisorile medicale, trebuie să le explici 
dacă au nevoie sau nu de aceea medicamentație.

E mai greu cu mentalitatea oamenilor în mediul 
rural?

4Nu, oamenii înțeleg, trebuie doar ca cineva 
să le explice.

Suntem martori, astăzi, al unui exod al medicilor 
în străinătate, nu v-ați gândit niciodată să plecați?

4Eu sunt mai conservatoare de felul meu.
Sunteți bănățeancă?
4Jumătate bănățeancă, jumătatea sârboaică.
Ați rămas fidelă Țării Banatului. Salariul știm 

cu toții cum este, putem spune că este o meserie 
care ține de suflet?

4În general  cine nu iubește medicina nu o 
poate practica.

Cum de v-ați îndreptat către medicină?
4Știam de mic copil că asta vreau să fac. Ta-

tăl meu și-a dorit foarte mult să fiu medic.
Spuneți-mi, vă rog, ce gânduri la transmiteți ce-

lor care citesc „Foaia de Vermeș” acum la începu-
turile dumneavoastră în comună?

4Din partea mea numai gânduri bune și puțin 
mai multă răbdare. Am venit cu gânduri bune și 
frumoase și sper ca așa să fie și percepute.

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

Sprijinul primãriei a fost de nota zece

La sfârșitul lunii iulie am participat în repu-
blica Serbia la un superb festival organi-

zat de Municipalitatea Kladovo, alături de multe 
alte formații din  Europa. La invitația domnului 
consul general al României la Zajecar Iulian Niţu 
și a managerului municipalității din Kladovo, 
domnul Radisav Ćućlanović, în decursul a nu-
mai două zile, cu sprijinul domnului primar Ion 
Iacob Damian, ne-am mobilizat exemplar pentru 
a putea efectua deplasarea în cele mai decente 
condiții în republica Serbia(transport, documen-
te, și mai ales repetiții). 

La o săptămână după aceea, în 2 august am 

fost pe scena de la Grindu Petrii, comuna Daro-
va,  la prima ediție a Festivalului zonal de fol-
clor, o manifestare organizată exemplar de veci-
nii noștri de peste deal, din județul Timiș.

„cu sprijinul primarului nostru ne-am mobilizat exemplar”
Gerson TEAcĂ
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Ataşatul cultural al S.u.A. în vizită la Primăria Lugoj

Marți, 21 iulie, prof. ing. Francisc Boldea, 
Primarul Municipiului Lugoj a primit-

o la sediul instituției pe doamna Marjorie A. 
Stern, atașat cultural în cadrul Ambasadei Sta-
telor Unite ale Americii la București. Aceasta 
a fost însoțită de dl Steven Ausnit, unul dintre 
cei mai importanți investitori străini din orașul 
nostru, fiu al marelui industriaș interbelic Max 
Ausnit și de domnii Gabriel și Gigel Olariu. 
Oaspeții participă în această perioadă la școala 
de vară „Holocaustul din România între istorie și 
receptare” organizată la Surduc de către Institu-
tul Național pentru Studierea Holocaustului din 
România „Elie Wiesel”, unde doamna Marjorie 
A. Stern va face o prezentare cu tema Istoria An-
tisemitismului în S.U.A.

Primarul municipiului a adresat oaspeților un 
cuvânt de bun venit, după care a făcut o scurtă 
prezentare a orașului Lugoj, a climatului de bună 
înțelegere dintre etniile și confesiunile religioa-

se de aici precum și a principalelor probleme în 
care se implică municipalitatea, cu precădere a 
celor de ordin social.

În replică, doamna Marjorie A. Stern a avut 
cuvinte de apreciere la adresa Municipiului Lu-
goj și a Muzeul de Istorie și Etnografie pe care l-a 
vizitat. În cuvântul său a menționat preocupările 
permanente ale ambasadei americane în direcția 
sprijinirii luptei de combatere a discriminării de 
orice fel, a antisemitismului, rasismului și de a 
face cunoscută istoria acestor perioade nefaste 
din istoria omenirii în rândul tineretului pentru 
ca pe viitor să fie evitată repetarea lor.

În cadrul întâlnirii, ambele părți au abordat 
și problemele persoanelor cu dizabilități și rolul 
municipalității lugojene în sprijinirea permanentă 
a acestui segment de populație.

Şantiere, muncă 
şi rezultate în Lugoj

După încheierea lucrărilor de asfaltare 
a străzii Smârdan, programul de re-

abiltare a străzilor din municipiu a continuat 
cu strada Alexandru Vlahuță unde lucrările 
au demarat în cursul zilei de 24 iulie. 
Urmează apoi asfaltarea străzilor Teiului și 
1 Mai.

În cadrul programului de reabilitare 
a trotuarelor prin dalare, după finaliza-
rea lucrărilor pe strada Anișoara Odeanu 
a început dalarea trotuarelor de pe strada 
Oltului după care lucrările se vor muta pe 
strada  Narciselor și în parcul din cartierul 
Micro I.

 Au fost montate borduri pe străzile Ca-
sian Munteanu, Pescarilor și Smârdan, străzi 
pe care se va interveni în cadrul programu-
lui de asfaltare a trotuarelor. După încheierea 
branșamentelor se vor monta bordurile și pe 
strada 1 Mai.

 În această perioadă se lucrează și la rea-
bilitarea Casei Bredicenilor. S-a igienizat 
curtea și în prezent se repară acoperișul. În 
interior se scot podelele și se toarnă șapa în 
vederea montării pardoselii.

În ceea ce privește realizarea de parcări și 
sistematizarea cartierului Micro I, după mon-
tarea bordurilor și execuția pavajelor sunt în 
plină desfășurare lucrările de asfaltare.

Ana Maria POPA

Spitalul lugojean investeşte 150.000 de euro 
în aparatură medicală 

Spitalul Municipal „Teodor Andrei” 
derulează anul acesta o serie de pro-

grame de reabilitare și investiții finanțate de 
către bugetul local, respectiv de Unitatea de 
Management de la Budapesta, în urma proiectu-
lui Huro, cu Ungaria.

Spitalul urmează să primească peste 150.000 
de euro, sumă ce reprezintă diferența între suma 
inițială aprobată prin proiectul Huro și ceea ce s-a 
consumat până la finele proiectului.

Din bonusurile pe care spitalul le-a încasat, consiliul director al instituției a hotărât dotarea cu 
aparatură medicală și alte dotări pentru serviciul de primiri urgență.

Astfel, spitalul va avea în folosință un analizor biochimic, care la momentul actual este 
recepționat deja, un analizor hematologie și un analizor imunologie.

 În suma primită va intra și achiziționarea a două monitoare pacient, unui defibrilator, unei 
pompe de infuzie, unei lampe UV, unui ecograf Doppler color, două holtere, trei pulsoximetre, 
o targă medicală și o ambulanță electrică. 

Tot în proiectul de investiții al spitalului sunt incluse și achiziționarea unui EKG, unui tran-
ductor liniar, unui ventilator mecanic, un kit de intubație, o stație de diagnostricare, trei paturi 
cu motor, pentru compartimentul primiri urgențe. 

carmen POPEScu

carmen POPEScu

Voleibalistele de la cSM Lugoj au reluat pregătirea 

Reunit într-o primă formulă ce include 
jucătoarele tinere, CSM Lugoj prin an-

trenorul Valerijan Luka, ajutat de Uglesa Segrt şi 
Vasile Canea, optează pentru un start de pregătire 
etapizat.

Primele jucătoare convocate la pregătire au 
fost Jasmina Petromăneanţ, Mădălina Şonda, Ra-
mona Rus, Bianca Albăstroiu, Ivana Milanovic şi 
Irina Andreica.

Alături de acestea a fost prezentă şi o foarte 
tânără jucătoare de la CSŞ Lugoj, Georgiana 

Popa, care va face antrenamente alături de lotul divizionar, deşi abia a împlinit 14 ani.
Vor fi  asteptate la pregătire Adriana Rotaru, Gabriela Bălae, Laura Lungu, Ionela Canea, 

Luminiţa Trombiţaş, dar şi ultimul transfer al echipei. Ultima care va reveni la pregătire este 
americanca Krista De Geest, pe 20 august.

CSM Lugoj se va pregăti în prima parte pe plan local, antrenamentele fiind cele de reacomo-
dare la efort, dar şi de individualizare, după care se va pleca, pe 25 august, într-un cantonament 
în Serbia.

Andrada cĂDARIu
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de Fârliug

ioan BoRDUz - primar al comunei Fârliug

Domnule Ioan Borduz, 
dumneavoastră sunteți nu 
bătrân, sunteți un om vechi, 
cum spunea Caragiale, 
pentru tinerii care vor citi 
acest interviu vreau să-mi 
răspundeți la următoarea 
întrebare. În vremea atât de 
blamată de până în 1989, 
dacă un primar, asemeni 
domniei voastre, ar fi pro-

cedat cum ați procedat dumneavoastră, credeți că 
s-ar fi ajuns tot la această suspendare?

4Cu siguranță nu, cu siguranță era premiat. 
Eu nu aș fi dorit să fiu nicidecum premiat în acest 
caz, dar aș fi vrut să se recunoască meritul meu 
și a celor care fac parte din echipa mea, din pri-
mărie și din Consiliul Local, care au fost absolut 
de acord, ba chiar au considerat necesară aceas-
tă piață acoperită. Până la urmă noi eram dispuși 
să plătim din bugetul local dacă bugetul alocat 
acestui proiect s-ar fi terminat.  Eu sunt con-
damnat pentru că aș fi scris „bun de plată” pe 
diferite facturi ale celor care au construit aceas-
tă piață și obiectivul de la Dezești. Împreună cu 

contabila am scris „bun de plată” pentru că ei 
și-au făcut treaba, deci ei au făcut obiectivul care 
era trecut în proiect, eu neavând calitatea și nici 
capacitatea și nici dreptul legal de a-l controla pe 
el. Dacă el a plătit terțe persoane care l-au ajutat 
în această construcție, nu era obligația mea să-l 

controlez, dar de fapt instanța nu a ținut cont de 
asta, n-a ținut nici DNA-ul cont că eu de fapt nu 
aveam drept de control asupra lui.

Domnule Ioan Borduz, sunteți condamnat pen-
tru nicio vină, vă poate mâhni atât de mult acest 
lucru încât să văduviți comunitatea de un nou 
mandat la care să candidați?

4Cu siguranță nu, asta dimpotrivă, mă 
ambiționează și mai tare, însă vreau să vă spun  
că dacă nu eram un om puternic nu știu dacă aș 
fi rezistat. Până la urmă indiferent cât de puter-
nic ai fi, atunci când ai nopți pe care nu le dormi 
gândindu-te la faptul că ești condamnat pen-
tru că încerci să faci bine, pentru că am cheltuit 
până la ultimul bănuț pentru folosul comunității, 
este imposibil să nu te afecteze. Repet, din ni-
ciun act, din nicio anchetă nu rezultă că mi-aș 
fi însușit vreun leu, dimpotrivă, ci pentru că am 
folosit banii în interesul proiectului, numai că nu 
exista în proiect această piață acoperită, deși 
erau bani. Articolul 9 din contract dă dreptul di-
rectorului de proiect să folosească 15% din suma 
totală pentru a construi sau a face ceva în inte-
resul proiectului, nici de acest punct nu s-a ținut 
cont. Și atunci întrebarea este: oare pentru ce 
m-au condamnat?

Interviu realizat de
Silvia FEcHETE

ªi atunci întrebarea este: oare pentru ce m-au condamnat?

Adriana SARARu

Plan Strategic 2014-2021
consultare comunitară: 

Priorităţi de dezvoltare a comunei 
şedinţa grupului consultativ

comuna bănăţenilor de frunce

Comuna Fîrliug este parte a 
Banatului de munte, aşezată 

în nordul judeţului Caraş-Severin la 
aproximativ 35 km depărtare faţă de 
municipiul reşedinţă de judeţ-Reşiţa, 
100 km depărtare faţă de municipul 
Timişoara, 45 km depărtare faţă de mu-
nicipiul Caransebeş şi apoximativ 26 km 
depărtare de localitatea Lugoj.

Comuna Fîrliug se întinde pe o 
suprafaţă de 13047 ha, dintre care 526 ha teren intravilan şi este alcătuită teritorial din şase localităţi 
rurale, respectiv: Fîrliug – localitatea reşedinţă de comună, Dezeşti, Scăiuş, Remetea-Pogănici, 
Duleu şi Valea-Mare care adună împreuna 1253 de gospodării.

Populaţia comunei Fîrliug este formată din 2263 „bănăţeni dă frunce”. De veţi trece vreodată 
prin Fîrliug veţi remarca cu siguranţă, că fîrliugenii sunt oameni gospodari, mândri şi gazde bune 
ce vă vor trata cu ospitalitate dacă le treceţi pragurile.

Recomandări pentru temperaturile extreme din această perioadă caniculară

• Evitarea pe cât este po-
sibil a expunerii la soare 
între orele 11-18.
•  D a c ă  a v e ț i  a e r 
c o n d i ț i o n a t  r e g l a ț i 
aparatul încât temperatura 
să fie cu cinci grade mai 

mică decât temperatura ambientală.
•  Purtați pălării de soare, haine lejere din fibre 

naturale și culori deschise.
•  Beți zilnic doi litrii de lichide(apă plată, ceai-

uri, sucuri naturale de fructe), nu consumați 
alcool (inclusiv bere sau vin) deoarece 
favorizează deshidratarea și reduce capaci-

tatea organismului de a lupta împotriva 
căldurii.

•  Evitați băuturile cu conținut ridicat de cofeină 
(cafea, cola) sau de zahăr (sucuri carbogazoa-
se) deoarece acestea sunt diuretice.

•  Consumați fructe și legume proaspete(pepene 
galben sau roșu, castraveți, roșii) deoarece 
acestea conțin o cantitate mare de apă.

•  Evitați activitățile în exterior care necesită un 
consum mare de energie (sport, grădinărit).

•  Se vor consuma numai alimente proaspete din 
magazinele care dispun de instalații frigori-
fice funcționale de păstrare a alimentelor, se 
va evita consumul de alimente ușor perisa-
bile.

•  Persoanele cu afețiuni cronice să consulte me-
dicul de familie în vederea adaptării schemei 
terapeutice la condițiile existente.

•  Menținerea igienei personale și efectuarea a 
minimum două dușuri pe zi.

•  Limitarea creșterii temperaturii în locuințe: 
închideți ferestrele expuse la soare, trageți 
jaluzelele și/sau draperiile; tineți ferestrele 
închise pe toată perioada cât temperatura 
exterioară este superioară celei din locuință; 
deschideți ferestrele seara târziu, noaptea și 
dimineața devreme provocând curenți de aer 
pe perioada cât temperatura este inferioară 
celei din locuință.

12.08.2015 - Fârliug

dr. caius GHELESIAN

Sfatul medicului

Piața care confirmă că nicio faptă bună nu 
rămâne nepedepsită

- urmare din numărul trecut -
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Atunci când 
am accep-

tat să extindem 
aria de exprimare 
publicistică a Uni-
unii Jurnaliștilor 
din Banatul Is-
toric, am ales ca 
prim cap de pod 
Dobrogea și pentru 
că Dobrogea are, 
asemeni Banatului, 
sufletul în multe 

învelișuri lingvistice, religioase și... viticole.
Chiar acum când scriu aceste rânduri, trăiesc 

bucuria primirii unui vin de Niculițel, locul de 
pătimire al Sfinților Zotic, Atal, Camasie și 
Filip, martirizați în aceeași perioadă de apos-

tazie romană de la sfârșitul secolului al III-lea. 
Este un vin care cu certitudine, mă va ajuta să 
aleg bine din CV-urile primite pentru angajare, 
pe cei care au făcut școala cu creionul în mână, 
de cei care au târâit-o cu smartphone-ul.

Spuneam odată că Dobrogea înseamnă 
pentru mine pădure și mare, câmpie și basma 
înflorită pe sprânceana maicii Românii. Dar 
de ceva vreme, Dobrogea, înseamnă și locul 
în care trăiește muncind, Ion Ovidiu Brăiloiu, 
omul de la care am înțeles, pentru întâia 
dată, definiția gorjeanului „Este gorjean cine 
s-a născut în Gorj şi trăieşte acolo; cine s-a 
născut în Gorj şi trăieşte în altă parte; cine s-a 
născut în altă parte şi trăieşte în Gorj; cine s-a 
născut în altă parte, trăieşte în altă parte, dar 
are nevastă gorjeancă”. Ați înțeles? Ovidiu 
Brăiloiu este gorjean!

Fecior de dascăli, Ion Ovidiu Brăiloiu, mi 
s-a părut de la prima noastră întâlnire un om 

căruia îi pasă de alții și cum ar putea fi altfel, 
când Ion Ovidiu Brăiloiu, este primarul celui 
mai verde oraș al litoralului românesc: Eforie 
Sud.

Om educat în etica creștină, Brăiloiu trăiește 
convins că alergatul după maximalizarea bu-
curiei, este aducător de tristețe. L-am ascultat 
vorbind și l-am văzut muncind și vă asigur că 
acest om, își are numele încrustat în istoria 
acestui pământ.

Vizitați orașul său, ca întâlnindu-l, să vă 
convingeți singuri că în țara asta, mai există 
oameni care pot munci râzând. Poate și din 
această pricină, ori de câte ori întâlnirile noas-
tre se încheie, îmi reamintesc, involuntar, re-
gretul Prințului Gintult, din romanul lui Stefan 
Zeromski – Cenusa, mărturisit singuratecului 
său prieten Piotr Olbromski: „Când privesc 
înapoi, știi ce regret cel mai mult? Regret că 
atâta amar de vreme am râs prea puțin.”

Ion Ovidiu Brăiloiu
Vasile TODI

Primăria Eforie oferă turiştilor 
posibilitatea de a închiria biciclete

Turiştii şi lo-
cui to r i i  d in 

Eforie vor putea cir-
cula, în curând, prin 
staţiune, cu biciclete de 
ultimă generaţie. Vor fi 
amenajate 16 staţii de 
închiriat biciclete, însă 
cursele nu vor fi com-
plet gratuite.

Primăria oraşului 
Eforie lucrează la un 
proiect de introducere 
a unui sistem de trans-
port public pe biciclete 

închiriate, menit să reducă o parte din traficul rutier din staţiuni. Siste-
mul se numeşte „Bike sharing” şi presupune închirierea de biciclete 
pentru scurtă durată, de la una dintre cele 16 staţii automatizate ce vor fi 
amplasate pe un traseu ce va străbate Eforie Nord şi Eforie Sud. Fiecare 
bicicletă va fi preluată de utilizator, pe bază de cartelă, dintr-una dintre 
staţii (din proximitatea locului de plecare) şi va fi predată la staţia de 
sosire cea mai apropiată de destinaţia utilizatorului.

cursă parţial gratuită
Pe perioada valabilităţii, o cartelă permite utilizarea oricâtor bici-

clete. Prima jumătate de oră va fi gratuită, dar, începând cu următoarele 
15 minute, utilizatorul va fi taxat; taxarea va creşte progresiv dacă se 
prelungeşte durata închirierii.

Primarul oraşului Eforie, Ovidiu Brăiloiu, spune că sistemul există 
de mult timp în alte ţări din Europa şi este menit atât pentru deconges-
tionarea traficului, dar şi pentru a promova un stil de viaţă sănătos.

„Dorim să implementăm în Eforie soluţii care să descongestioneze 
traficul şi să reducă nivelul de poluare determinat de miile de autove-
hicule cu care turiştii vin la mare în sezonul estival. În acelaşi timp, 
mersul pe bicicletă reprezintă o variantă sănătoasă, simplă şi ieftină la 
transportul cu autoturismul sau cu alte mijloace de transport”, a precizat 
primarul oraşului Eforie, Ovidiu Brăiloiu.

Beturia SPĂTARu

Oaspeţi în
 Ţara Banatului

Eforie este cea mai veche stațiune de pe 
litoralul românesc al Mării Negre. Cu o 

istorie de peste 100 de ani, orașul nostru întâm-
pină anual zeci de mii de turiști ce-și doresc să-și 
petreacă vacanțele la malul mării, dar și pe cei 
care ne sunt oaspeți pentru tratarea unor afectați 

în bazele de tratament de Eforie. La ora actuală ne situăm între pri-
mele trei destinații favorite ale turiștilor români pe litoral. În ultimii 
ani administrația locală 
a realizat investiții pen-
tru reabilitarea parcu-
rilor și spațiilor verzi, 
realizarea de locuri de 
joacă pentru copii și 
relaxare pentru adulți, 
străzi, trotuare, ilumi-
nat public, salubrizare, 
accese către plajă. 

cuvânt de întâmpinare
Adina IAcOBEScu

Edili ai Dobrogei apostolice

De vorbă cu oaspeţii noştri

 Am întâlnit aici, atât în Eforie Nord cât şi în Eforie 
Sud, două staţiuni extrem de bine gospodărite

 

Imediat după ce conducerea Uniunii Jurnaliștilor din Banatul 
Istoric, a aprobat ca orașul Eforie Sud să fie oaspete al lunii 

august în jurnalul regional „Banatul”, am pornit în căutarea unor turiști, 
ale căror impresii despre stațiunea noastră să fie, dincolo de subiectivis-
mul local, o invitație pentru cititorii jurnalului „Banatul”. Iată-le:

Dr. Maria Dumbravă – Iași:  „Am întâlnit aici, atât în Eforie Nord 
cât și în Eforie Sud, două stațiuni extrem de bine gospodărite. Serviciile 
de alimentație publică și cele hoteliere sunt în parametrii bunului simț.”

Petre Militaru – sat Coșarii, comuna Brestovăț, jud. Timiș: „E pentru 
a treia oară când vin în Eforie și mă întorc acasă mulțumit.

Sabin Dumitrașcu – Craiova: „Eforie Nord, Eforie Sud, două stațiuni 
în care am întâlnit și verdele pădurii și albastru mării, e locul în care 
îmi aduc anual familia.

Material realizat de  carmen POPEScu
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Ruga de la Remetea Mare

Sărbătoare mare, sâmbătă 15 august, 
cu prilejul Sfintei Marii, în frumoasa 

comună Remetea Mare din judeţul Timiş, unde 
în urmă cu 100 de ani a văzut lumina zilei 
marele filosof bănăţean, Mihai Şora. Biserica 
„Adormirea Maicii Domnului” din localite 
şi-a sărbătorit hramul. Sfânta şi Dumnezeiasca 
Liturghie, condusă de preotul paroh Vasile Ciotău 
Babuşcov, a început la ora 17.30, în prezenţa 
primarului Ilie Golumbov, a viceprimarului, 
Liviu Samoilă Ştefan, a reprezentanţilor 
autorităţilor judeţene, precum şi a numeroşilor 
credincioşi din localitate.

 Ruga – o sărbătoare religioasă şi socială
Sătenii s-au adunat la biserică încă de la ora 

17, deși era o căldură greu de suportat. Au așteptat 
venirea oficialităţilor comunei,  apoi, s-au aşezat 
liniştiţi pe bănci. Era o zi mare. Sfânta Liturghiei 
a venit ca o binecuvântare, de aceea ei au ascultat 
cu smerenie cuvântul preotului, s-au rugat şi 
s-au închinat la icoana Sf. Marii, Ocrotitoarea 
comunei Remetea Mare. Un moment special 
a fost tăierea în cruce a doi colaci peste care a 
fost turnat vin. Preotul Ştefan Goanţă a explicat 
semnificaţie gestului, dar şi a Rugii: „Tăierea 
colacilor peste care se pune vin este un simbol 
cu privire la Sfânta Taină a Împărtăşaniei. Ne 
împărtăşim cu trupul şi sângele Domnului Isus 
Hristos. E un fel de ofrandă de mulţumire pe care 
o aducem lui Dumnezeu pentru toate bunătăţile 
pământeşti, iar prin rugăciune, pentru bunătăţile 
sufleteşti. Ruga este o sărbătoare religioasă, 

iar în acelaşi timp, una socială. Oamenii asistă 
la slujbă la biserică, în frunte cu primul om al 
localităţii, primarul, apoi, se formează alaiul 
în faţa lăcaşului de cult, iar în ritmul muzicii 
populare se îndreaptă către căminul cultural, 
unde are loc distracţia şi jocul, către aproape de 
dimineaţă. Îi mulţumim lui Dumnezeu pentru 
acest mare Praznic al Sfintei  Marii”, a spus 
preotul Goanţă. Duminică, 16 august, cheful 
a continuat în acelaşi ritm. Pentru această 
sărbătoare, şi-au dat concursul soliştii Ioan 
Oprea, Sanela Iovanovici şi orchestra condusă 
de Ghiţă Berinde. „Domnul primar Golumbov, 
cu sprijinul Consiliului Local, organizează 
această Rugă spre cinstea lui, a comunei, a 
Sfintei Biserici şi spre mulţumirea obştii noastre. 
Îi urăm domnului primar să facă în continuare 
lucruri bune pentru oameni, Dumnezeu să 
binecuvânteze localitatea şi ţara, iar Sfânta 
Maria, Ocrotitoarea noastră, şi fiul Isus Hristos 
vor fi alături de noi. Ruga are o semnificaţie 
deosebită pentru Remetea Mare, fiindcă Sfânta 
Maria a fost aleasă Ocrotitoare acestor meleaguri 
binecuvântate de Dumnezeu, de aceea în aceste 
locuri nu au existat nici evenimente deosebite, 
în sensul de grave. Vreau să amintesc că, în 
momentul în care împăratul Traian s-a îndreptat 
către Roma, după ce a cucerit Dacia, drumul lui 
a trecut chiar pe aici. De asemenea, cândva a 
existat aici şi o biserică franciscană şi se spune 
că numele localităţii Remetea vine de la ultimul 
slujitor, portar, numit remet, în ungureşte, care 
a fost atunci. De-a lungul vremurile credincioşii 
s-au confruntat cu dominaţia austro-ungară şi 
turcă, dar ortodocşii şi catolicii s-au înţeles foarte 
bine şi a fost o colaborare bună între biserici. Nu 
au existat conflicte. Îi mulţumim lui Dumnezeu 
pentru acest mare praznic”, a mai spus preotul 
Goanţă.
Primarul Ilie Golumbov a mulţumit tuturor!

Primarul Golumbov a ţinut să mulţumească 
tuturor. „Ruga este o mare sărbătoare a comunei 
organizată anual cu prilejul Sfântei Marii şi 
înseamnă în primul rând marcarea Hramului 
Bisericii Adormirea Maicii Domnului din 
Remetea Mare şi păstrarea obiceiurilor din 
strămoşi. Vreau să mulţumesc preoţilor pentru 
minunata Slujbă religioasă organizată cu prilejul 
marii sărbători a Rugii. Mulţumesc tuturor 
celor prezenţi, locuitorilor comunei, angajaţilor 
Primăriei şi Consiliului Local Remetea Mare. 

Vă doresc sănătate, bucurie şi fericire tuturor 
şi un an mai bun”, a fost mesajul edilului Ilie 
Golumbov. „Toată organizarea a fost făcută de 
Primăria şi Consiliul Local Remetea Mare. Ruga 
e un eveniment foarte important al localităţii şi 
are o însemnătate deosebită, fiindcă sătenii se 
adună împreună, se distrează şi socializează, 
discută unele probleme ale comunei şi chiar 
găsesc soluţii, fiecare aşa cum crede. Sunt şi 
cârcotaşi care văd probleme, chiar acolo unde 
nu există. Totuşi, până aproape de dimineaţă, 
locuitorii Remetei Mari chefuiesc şi se încing 
în joc şi fac ca toate problemele şi conflictele, 
acolo unde sunt, să dispară. E o sărbătoare mare 
şi foarte importantă pentru comună”, a spus şi 
viceprimatul Samoilă. 

Remetea Mare - un simbol al armoniei şi 
înţelegerii între oameni

Remetea Mare este una dintre cele mai 
moderne localităţi din Timiş. În timpul celor 
două mandate ale primarului Golumbov 
şi viceprimarului Samoilă, au fost puse în 
practică multe proiecte sociale. Comuna are 
străzi pietruite sau asfaltate, are apă curentă, a 
fost făcut drumul de la Bencec către baraj, are 
baze sportive la Ianova şi la Remetea. „Totul e 
realizat în mandele noastre. De asemenea, avem 
în obiectiv şi banii alocaţi de la buget pentru 
construcţia unui teren sintetic la Remetea, pentru 
ca tineretul să organizeze activităţi sportive”, a 
subliniat viceprimarul Samoilă. Localitatea este 
un simbol al armoniei şi înţelegerii între oameni 
şi credinţe religioase. Aici există nu mai mult de 
şase biserici. Este vorba de Biserica Ortodoxă 
Română Remetea Mare, Biserica Penticostală 
Remetea Mare, Biserica Baptistă Remetea Mare, 
Biserica Ortodoxă Română Ianova, Biserica 
Catolică Ianova şi Biserica Baptistă Ianova. 
Principalele evenimente religioase si culturale 
sunt Ruga de la Remetea Mare, organizată în 
fiecare an în 15 august, Ruga de la Ianova care 
are loc în prima vineri după Paşti şi Festivalul 
Folcloric Internaţional „Busuiocul Remeţean”, în 
luna septembrie. Comuna Remetea Mare este un 
spaţiu plăcut cu oameni paşnici şi primitori, cu o 
racordare bună la infrastructură şi transport intern 
şi internaţional,  o comună primitoare, deschisă 
către nou, cu potenţial ridicat şi deschidere spre 
cetăţean şi investitor.

Gheorghe MIRON

Preaonorații părinți urmând datina

Satul în straie de sărbătoare

Nașii rugii ieșind din biserică

Primarul comunei noastre - organizatorul rugii
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 oaia 
de Otelec

iulia FRiG - Șef Serviciul Public Comunitar Local de evidenţă a Persoanelor al comunei otelec

Interviu consemnat de
Silvia FEcHETE

Atunci când îmi propun ceva mã lupt din rãsputeri ca sã obþin

Dacă inundațiile din 2005 au afectat 
casele, străzile, culturile și în special 

viața oamenilor din Iohanisfeld și Otelec, iată 
că timpul încet-încet vindecă orice rană. Anii 
au trecut, casele sau refăcut, culturile aseme-
nea, iar oamenii își duc traiul liniștiți mai de-
parte. Cu implicarea primăriei și al Consiliu-
lui Local cele două localități afișează pe zi ce 
trece o față tot mai îngrijită, mai curată și mai 
determinată. Da, determinată! Determinată,  
nu doar să refacă ce a fost distrus, ci să adu-
că în comunitate un plus de valoare. Trecând 
prin localitatea Iohanisfeld nu am putut să nu 
observ mușuroiul de oameni care trebăluia la 

colț de stradă în căldura arzătoare a amiezii. 
Sub supravegherea atentă a domnului vicepri-
mar, Valentin Pascu se turnau trotuare, se ve-
rificau stâlpii de iluminat public și se puneau 
la cale alte planuri de reparații.

Lucrări ale primăriei
Silvia FEcHETE

Din albumul cu poze frumoase al 
comunei noastre

Port popular maghiar

Június  a  tané-
v z á r ó k  h ó n a -

pja .  Így vol t  ez  az 
óteleki iskolában is. 
A gyerekek nagy iz-
galommal várták az 
évvégi bizonyítványok 
kiosztását ,  de  ta lán 
e n n é l  i s  j o b b a n  a 

nyári vakáció kezdetét. Az iskola udvarán 
összegyűlt diákok, szülők, tanárok je-
lenlétében ünnepélyes keretek között 
elbúcsúztak a nyolcadikosok,akik ősztől más 
tanintézményekben folytatják tanulmányai-

kat. A kisebbek szép szavalatokkal és 
virágcsokrokkal köszöntek el tőlük. Ugya-
nekkor megtörtént a tanévvégi díjkiosztás, 
amikor a jó eredményeket elért tanulók okle-
velet és könyvjutalmat kaptak. Az eseményt 

egy jó hangulatú buli zárta, ahol részt vettek 
szülők, gyerekek, tanárok egyaránt.

Tanévzáró az Ótelek-i  Iskolában
Adela TALPAI

- urmare din numărul trecut - 

Tot acest sistem de 
monitorizare, aceste 

carduri, practic toate schimbă-
rile, vin în ajutorarea muncii 
dumneavoastră?

4N-aș zice. Pentru evi-
dență o să fie mai greu pen-
tru că se dublează munca, iar 
salariile nu cresc. Salariile sunt 
foarte mici, iar răspunderea e 

mare, trebuie să fii foarte atent cu ce faci.
Din păcate așa a fost întotdeauna la  stat, cred 

că doar pe vremea comuniștilor nu a fost așa, mun-
ca era mai bine răsplătită atunci. Eu nu știu exact, 
aveam doi ani la revoluție, dar mereu aud asta.

4Da, eu știu, eu am prins perioada. Am văzut 
la părinții mei, și-au permis mult mai mult pe vre-
mea comunismului, pentru că aveau un salariu 
fix, lunar, și spre exemplu, peste cinci ani, prețul 
la alimente tot acela era, nu creștea așa cum 
crește acum. Prin anii ’80 au construit casă mare, 
au făcut baie, au tras apă, fântână, tot. Au avut o 
situație bună și numai din salariu. În ziua de azi nu-
ți permiți, nu poți să pui un leu deoparte.

Copii aveți?
4Da, am un băiat care acum termină liceul, 

a susținut examenul de bacalaureat, a trecut cu 
bine.

Ați făcut studiile în perioada comunistă, acum 
ați avut ocazia să le parcurgeți din nou, ca să zic 
așa, alături de fiul dumneavoastră. Cum vi se pare 
sistemul de învățământ de acum?

4Mie, sincer, mi-e tare milă și de părinți și 
de copii. Pentru că eu la vârsta asta am terminat 
facultatea, pe vremea respectivă am făcut doar 
zece clase și când m-am angajat am terminat 
și liceul, am terminat și o facultate la Universi-
tatea de Vest și mi se pare foarte greu.  Mie mi 
se pare, sincer, că tot sistemul ăsta e bolnav. Se 
bagă stresul în copii de mici. Mie mi se pare că 
pe vremea mea și profesorii erau altfel, îți impu-
neau respect. În ziua de azi nu mai există respect 
și asta este grav. 

Încotro ne îndreptăm dacă lucrurile merg tot 
așa?

4Eu sunt foarte pesimistă. Nu văd un vii-
tor mai bun. Eu când m-am angajat la primărie 
în 2008 am avut un salariu de 1100- 1200 lei , ca 

să ajung în 2012 la un salariu de 5oo de lei. Sunt 
divorțată, cu un copil la liceu.

V-aș întreba cum ați reușit?
4Cu ajutorul părinților, fără ei nu m-aș fi des-

curcat deloc. Am făcut o facultate, nu pe bani, pe 
bune, m-am chinuit, și serviciu și copil, atunci s-a 
deschis și evidența, am făcut și cursuri. M-am chi-
nuit cu toate astea ca să mi se mărească salariul cu 
50 de lei. Am fost foarte dezamăgită. M-am între-
bat mereu unde e dreptatea în țara asta?

Sunteți o persoană ambițioasă?
4Da, atunci când îmi propun ceva, mă lupt 

din răsputeri ca să obțin. 
Încheiem cu un mesaj către concetățenii dum-

neavoastră?
4Da, să aibă încredere în serviciul nostru. Cei 

care au buletinele expirate să vină la noi fără tea-
mă pentru că nu dăm amenzi și orice problemă 
se rezolvă. Se poate veni chiar cu 180 de zile îna-
inte să le expire cartea de identitate, iar cei care 
sunt plecați în străinătate pot împuternicească 
pe cineva cu procură specială de la ambasadă.  

Viceprimarul comunei noastre urmărind
 lucrările de asfaltare
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 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

ioan Aurelian Sima - inspector școlar adjunct

Ioan Aurelian Sima 
vine din Victor Vlad 

Delamarina și chiar dacă 
viața la dus spre tumultul 
orașului, continuă să creadă 
în versurile lui Lucian Blaga:
„Eu cred că veşnicia s-a 
născut la sat
Aici orice gând e mai încet, 
şi inima-ţi zvâcneşte mai rar,

ca şi cum nu ţi-ar bate în piept,
ci adânc în pământ undeva.”

 Stimate domnule inspector, un aspect pe care 
revista noastră îl aduce în ultima vreme în atenţia 
cititorilor este gradul tot mai scăzut de pregătire 
al elevilor la nivel naţional, fapt probat şi anul 
acesta de rezultatele obţinute la examenele din 
timpul verii. Ce rezultate s-au obţinut în Timiș, 
cum vă explicaţi această situaţie şi cum o abor-
daţi? 

 4 Atât la evaluarea națională, cât și la Baca-
laureat, deși ne-am situat ca rezultate aproape 
de media națională, nu suntem nici pe depar-
te mulțumiți, cu toate că față de anii anteriori 
suntem într-o creștere evidentă. Vom continua 
cu aceeași fermitate să asigurăm o maximă res-
ponsabilitate și corectitudine în organizarea și 

desfășurarea acestor examene. În ultimii trei 
ani constatăm deja o preocupare mai serioasă 
pentru pregătirea examenelor, o schimbare de 
atitudine din partea elevilor și a părinților, care 
de la an la an se conving că o diplomă se poate 
lua doar de către cei care cu adevărat o merită.

Sunteți unul din acei oameni, despre care se 
poate spune, fără tăgadă, că are, prin experiență, 
un statut aparte în peisajul nobil al învățământului 
românesc. Ei bine, tocmai din această pricină 
vă întreb: învățământul românesc, încotro se în-
dreaptă astăzi?

4Vreau să cred că întreaga societate româ-
nească va intra pe un făgaș de normalitate și de 
progres socio-economic. Învățământul, sănă-
tatea, cultura, agricultura, comerțul, industria 
și toate celelalte sectoare din peisajul național, 
sectoare corelate și intercondiționate între ele, 
ar trebui să aibă o mai sănătoasă și mai eficientă 
funcționalitate.

Ce ne lipsește pentru a putea deveni 
performanți?

4În legătură cu perfomanța școlară m-aș 
referi la eforturile colegilor mei care prin 
activitățile de îndrumare și control efectuate 
în toate unitățile școlare din județ urmăresc 
desfășurarea întregului proces instructiv edu-

cativ. Efectuăm numeroase inspecții în vederea 
perfecționării și formării cadrelor, prilej cu care 
propunem elemente de inovație didactică, fa-
cem recomandări metodologice pentru optimi-
zarea și eficientizarea stilului didactic personal, 
sau pentru selectarea și utilizarea optimă a au-
xiliarelor didactice.

Putem vorbi despre elevi, precum despre grâu? 
Adică, sunt ani care dau un număr impresionant 
de valori, și ani de secetă? 

4 La metafora  „Cu grâul și cu secera” , v-aș 
spune ca sistemul de educație trebuie să se mo-
dernizeze în permanență, să se adapteze și să 
răspundă cerințelor educaționale actuale. Elevii 
trebuie convinși că nu învață pentru școală ci că 
la școala își pregătesc și asigură propriul viitor.

 Vorbiți-mi, vă rog, despre învățământul din 
comuna Victor Vlad Delamarina?

4La Victor Vlad Delamarina comunitatea lo-
cală este mulțumită atât de condițiile igienico-
sanitare, de calitatea utilităților oferite, dar și de 
competența și de profesionalismul colectivului 
didactic, bine organizat și coordonat de doam-
na director.

Interviu consemnat de
Silvia FEcHETE

Elevii trebuie convinºi cã nu învaþã pentru ºcoalã, ci cã la ºcoalã
 îºi pregãtesc ºi îºi asigurã propriul viitor

- va urma -

Alexandra MARIN

Satul vostru şi povestea mea
Silvia FEcHETE

Victor Vlad Delamarina mi-a rămas 
întipărit în minte prin case, culoare și 

ulițe largi. M-aș fi pierdut în visare pe străzi, dar 
îmi era teamă că nu aș putea surprinde fiecare 
detaliu care îmi amintește cu atâta plăcere de 
traiul bănățean. Dacă pe tapetul amintirii a rămas 
bine imprimat poetul Victor Vlad Delamarina, 
așezarea a câștigat locul ei special prin stările 
pe care mi le-a creat la simpla vizită făcută în 
comună. Dacă ar trebui să descriu oamenii n-aș 

putea spune decât că sunt atât de plini de viață 
încât devin molipsitori. Aici am cunoscut-o pe 
doamna director a școlii gimnaziale, copilașii 
plini de talent care au recitat în grai bănățean 
transformând ziua într-o sărbătoare, oameni din 
administrație dedicați locului de muncă în frunte 
cu domnul primar, Ioan Sima, care rezistă de 
mai bine de 20 de ani. Dar ca să-mi fac înțeleasă    
descrierea, am să adaug o singură poză și-am să 
vă urez să străbateți cu pasul fiecare colțișor al 
satului.

Mănăstirea Petroasa Mare

Aş e z ă -
mântul 

a fost ctitorit 
de  monah ia 
M i h a e l a  ş i 
nepotul aceste-
ia, Constantin 
Drădean, care 
au cumpărat un 
teren propri-
etate personală 

la marginea satului. În anul 1995 Consiliul Eparhial 
aproba înfiinţarea mănăstirii cu destinaţie pentru 
călugări. La 22 februarie 1996 s-a obţinut aprobarea 
Sfântului Sinod. În acelaşi an au început lucrările de 
construcţie, iar sfinţirea noului aşezământ monahal s-a 
făcut de către P.S. Episcop-vicar Lucian Lugojanu la 
26 august 2001, când erau deja finalizate parţial biseri-
ca şi corpul de chilii. Serviciile religioase se desfăşoară 
într-un paraclis până la terminarea bisericii şi incintei, 
aflate în fază avansată de construcţie.

Elise MARTIN

Punct muzeistic şi centru de Studii Dialectale 
în comuna Victor Vlad Delamarina

„Cǎci cultura artelor nu se pregǎteşte, dupǎ cum 
se pare la prima vedere, din sus în jos, ci de jos în 
sus şi precum coroana înfloritǎ la înǎlţimea copacu-
lui îşi are rǎdǎcinile de hranǎ în pǎtura pǎmântului, 
aşa arta cea mai dezvoltatǎ îşi primeşte sucul 
trǎiniciei din viaţa popularǎ în toatǎ naivitatea ei 
inconştientǎ; de aceea şi trebuie sǎ fie naţionalǎ; iar 
dialectele îndeosebi sunt un izvor de întinerire pen-
tru toatǎ fiinţarea limbii literare”, scotea în evidenţǎ 
Titu Maiorescu în studiul În memoria poetului dia-
lectal Victor Vlad Delamarina.

Victor Vlad-Delamarinǎ, primul poet dialectal, s-a nǎscut în 31 august 1870 în Satu Mic 
(azi aceastǎ comunǎ îi poartǎ numele) şi s-a stins din viaţǎ în 1896 în 15 mai la Petroasa.

Comunitatea localitǎţii natale a hotărât comemorarea acestei personalitǎţi complexe, 
însufleţitǎ fiind de inimoşi, dar extraordinar de valoroşi, oameni de culturǎ din Lugoj, precum 
dr. Gh. Luchescu şi dr. Constantin T. Stan. Având sprijinul şi preocuparea neostenitului primar 
Ioan Sima, aceştia au invitat oameni de culturǎ din ţarǎ pentru a inaugura un punct muzeistic 
«Victor Vlad Delamarina» şi un Centru de Studii Dialectale, pentru a evoca viaţa şi activitatea 
deosebitǎ a familiei Vlad şi pentru a prezenta douǎ volume dedicate comemoratului Victor 
Vlad Delamarina.
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Pagină realizată cu sprijinul Purt. cuv. Roxana TOPALĂ

Reşiţa, pro eficienţa energetică

Municipiul Reşiţa a găzduit în data 
de 17 iulie 2015  Forumul Local 

pentru Eficienţă Energetică în cadrul unui 
proiect de asistenţă tehnică, necesar pentru 
dezvoltarea PAED (Plan de acţiune pentru 

energie durabilă), respectiv abordarea 
integrată PAED + ISO 50.001 – Standardul 
de management al energiei. Acest proiect 
este cu titlu gratuit pentru Primăria Reşiţa cu 
sprijinul consultanţilor de la Asociaţia pentru 
Managementul Energiei Timiş şi Denkstatt 
România, Primăria Reşiţa fiind beneficiar al 
proiectului şi parte semnatară a iniţiativei 
convenţiei Primarilor (COMO).

În cadrul Forumului au fost prezentate 
oportunităţi de eficientizare energetică locală 
precum şi aplicaţii POR (Programul Operaţional 
Regional 2014-2020). De asemenea, au fost 
prezentate măsurile întreprinse la nivel local 
şi metodologia de colectare a datelor pentru 
inventarul de emisii de CO2, fiind vizate 
sectoarele defalcate conform domeniilor de 
acţiune: transport, energetic, industrial, zona 
rezidenţial/instituţională, apă şi deşeuri. 

Proiectul se derulează pe o perioadă de 3 ani, 
începând din anul 2014, urmând ca, odată cu 
dezvoltarea PAED, să fie evaluate activităţile în 
scopul sporirii eficienţei energetice şi realizării 
obiectivelor propuse în planul de acţiune.

Străzi asfaltate şi 
noi parcări

Pentru îmbunătăţirea 
i n f r a s t r u c t u r i i 

rutiere şi eficientizarea 
u t i l i ză r i i  pa rcă r i lo r, 
Primăria Municipiului 
R e ş i ţ a  a  c o n t i n u a t 
lucrări le  edil i tare pe 
raza oraşului. Acestea 
au fost efectuate în regie 
proprie prin Serviciul 
Public – „Direcţia pentru 
Întreţinerea şi Repararea 

Patrimoniului Consiliului Local, Serviciul de Iluminat Public şi Deszăpezire”.
Au fost finalizate lucrările de asfaltare a carosabilului pe str. A.C. 

Popovici (Muncitoresc) 
pe o suprafaţă de 916 
mp. Lucrările au cuprins 
reabilitarea integrală a 
suprafe ţe i  ca rosab i le , 
refacerea trotuarelor şi 
completarea reţelei pluviale.

O altă lucrare a presupus 
asfaltarea străzii Vlad Ţepeş 
din zona Muncitoresc. 
Suprafaţa cuprinsă este de 
1.100 mp.

De asemenea, a fost amenajată o nouă parcare pe Str. Peleaga (cartier Lunca 
Bârzavei), pe o suprafaţă de 2.000 de mp. Astfel, au fost create 57 de noi locuri 

de parcare.
La  începutu l  luni i 

august au fost demarate 
alte lucrări de asfaltare a 
carosabilului cu mixtură 
asfaltică pe mai multe 
străzi din cartierul Lend, 
pe o stradă din cartierul 
Moroasa  ş i  pa rcarea 
a fe ren tă  d in  aceas tă 
locaţie.

Mobilitate urbană

Primăria Municipiului Reșița derulează în prezent 
contractul având ca obiect „Plan de mobilitate urbană 

durabilă a Municipiului Reșița”, proiect ce va fi elaborat de 
Metroul SA.

Scopul proiectului este îmbunătățirea calității transportului 
regional și local prin creșterea accesibilității teritoriale, a 
mobilității populației şi a bunurilor, precum și dezvoltarea 
economică durabilă a Municipiului Reșița.

În perioada 23 iunie - 10 iulie 2015, Primăria Municipiului 
Reșița a derulat în colaborare cu Universitatea „Eftimie Murgu” 
o campanie de intervievare a populației. Au fost realizate trei 
tipuri de anchete de transport: recensăminte de trafic, anchete de 
tip origine-destinație, respectiv anchete la domiciliu. Anchetele 
la domiciliu se vor desfășura pe un număr de 1100 gopodării 
alese în mod aleatoriu.

Principalele obiective ale anchetelor de transport sunt 
identificarea și analizarea:
• Caracteristicilor generale ale gospodăriilor din zona 

de analiză care permit explicarea direct sau indirect a 
obișnuințelor de deplasare;

• Caracteristicilor persoanelor în vârstă de peste 5 ani, cu privire 
la factorii socio-economici, nevoile de deplasare etc.;

• Deplasărilor efectuate de localnici la nivelul unei zile din 
săptămână, cu precizarea scopului, a mijloacelor de transport 
utilizate, a originilor și destinațiilor etc.

cel mai bun atlet al judeţului caraş-
Severin se pregăteşte pentru campionatul 

Mondial din china

După un cantonament în stațiunea timișeană Buziaș, 
atletul Marius Cocioran, de la CS Municipal-CS 

Universitatea Reșița, se află în aceste zile în pregătire pe litoral, 
înaintea plecării spre Beijing, unde va participa la Campionatul 
Mondial. Cel mai titrat atlet cărășean la ora actuală, multiplu 
campion național în probele de marș, speră să facă o figură 
frumoasă în Asia, la competiția mondială din această lună.

Reșițeanul va concura în dificila probă de 50 km marș, al 
cărei start va fi pe 29 august, la ora 7.30 la Beijing, ora 2.30 în 
România.
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În fiecare vară, reprezentanţii Uniunii 
Bulgare din Banat - România, au creat 

o frumoasă tradiţie în oraşul Lipova, organizând 
tabere de vară pentru copiii de etnie bulgară care 
locuiesc în diferite localităţi din zona Banatu-
lui şi nu numai, printr-un proiect foarte frumos 
intitulat „Unitate în diversitate în comunitatea 
bulgară".

Vara acestui an aduce din nou activităţi în 
cadrul taberelor pentru copii, în perioada iulie-
august 2015, la Casa Bulgară din Lipova, fiind 
aşteptate mai multe grupe de copii de etnie 
bulgară, cu vârste cuprinse între 7 şi 14 ani. 

Taberele sunt organizate săptâmânal, cu mici 
pauze între grupe, până în momentul de faţă, 
de la începutul lunii iulie au fost organizate 2 

tabere, urmând ca până la finalul lunii august să 
mai fie organizate cel puţin încă 3 tabere.

Copiii care participă în taberele de la Lipova 
sunt de etnie bulgară şi vin din diverse localităţi 

ale judeţului Timiş: Dudeştii Vechi, Vinga, Breştea, 
Deta, Denta, precum şi din localităţi din Bulgaria 
(Bardarsky Geran)  şi Serbia (Linz Night)

La fel ca şi anul trecut, spre finalul lunii 
august va fi organizată şi o tabără interetnică, 
cu copii de diferite etnii, care va cuprinde şi o 
paradă a portului popular reprezentativ pentru 
fiecare minoritate prezentă. Alături de copiii 
de etnie bulgară, dintre etniile reprezentate în 
această tabără interetnică, amintim: turci, rromi, 
tătari, sârbi şi croaţi. 

Întâlnirea minorităţilor în această tabără a 
condus la legarea de noi prietenii, la o mai bună 
cunoaştere a tradiţiilor minorităţilor naţionale şi 
mai ales la asigurarea continuităţii bunelor relaţii 
între acestea. 

Tabere de vară în Lipova, organizate de uniunea Bulgară din Banat

Prima ediţie a concursului de ciclism la Lipova

Luna iulie a acestui an a adus 
noi competiţii în domeniul 

sportului, fiind organizată în premi-
eră la Lipova o competiţie pentru iu-
bitorii de ciclism. Competiţia  intitu-
lată „Rocca  MTB  Lipova, Ediţia 1, 
2015”, s-a desfăşurat în data de 18 
iulie, fiind adresată tuturor iubitori-
lor de ciclism şi drumeţii.  

Traseul ales pentru această 
competiţie a fost stabilit pe o dis-

tanţă totală de aproximativ 20 de km, fiind un traseu destul de greu care a cuprins diferite 
tipuri de drum: asfalt, drum forestier, dar și macadam, cu urcuşuri şi cobărâşuri de o dificul-
tate destul de ridicată, zona întregului traseu fiind cuprinsă între Băile Lipova şi localitatea 
Şiştarovăţ şi retur.

Deşi temperaturile de afară au fost foarte ridicate, la această primă ediţie Rocca MTB Li-
pova 2015, s-au înscris la start aproximativ 50 de participanţi, fete şi băieţi, cu vârste cuprinse 
între 15-40 de ani, atât din oraşul Lipova, cât şi din alte localităţi din judeţul Arad şi din alte 
judeţe, precum Timiş, Mehedinţi sau Bihor, toţi fiind mari iubitori ai acestui sport pe două roţi.

Pe podiumul final au ajuns următorii participanţi: 
- Băieţi: Locul 1 – Titel Ruşinaru (Drobeta Turnu Severin), Locul 2 – Cristian Nemeş 

(Arad), Locul 3 – Emanuel Ghiura (Lipova)
- Fete: Locul 1 – Lavinia Moraru (Vladimirescu), Locul 2 – Narcisa Sorohan (Neudorf), 

Locul 3 – Mariane Gheorghe (Arad)
Organizatorii au pregătit pentru toţi cei care au participat sticle cu apă, precum şi o echipă 

de prim ajutor, în caz de nevoie. 
Întreaga competiţie s-a desfăşurat în cele mai bune condiţii, la final câştigătorii fiind 

răsplătiţi cu diplome, medalii şi cupe, ei fiind foarte încântaţi de competiţia organizată la 
Lipova, de traseul parcurs şi nu în ultimul rând de peisajele deosebite care au încadrat întregul 
drum parcurs. 

Organizatorii au fost, la rândul lor impresionaţi de numărul neaşteptat de participanţi şi de 
modul în care s-a desfăşurat toată competiţia, fiind convinşi 
că această primă ediţie va fi repetată în viitor. 

În acest sens, unul din organizatori, Adrian Antoche – 
reprezentant al Centrului Recreativ Orăşenesc Lipova, a 
spus: „Modul în care s-a desfăşurat prima ediţie a acestui 
concurs de ciclism a fost o reală surpriză pentru noi, cei 
care am luat această iniţiativă. Nu pot să zic decât că acest 
lucru ne bucură foarte mult, mai ales pentru faptul că acest 
gen de competiţii promovează sportul, sănătatea, un stil de 
viaţă sănătos. Succesul acestei prime ediţii ne face să ne 
gândim deja la o viitoare ediţie Rocca  MTB  Lipova, cu un 
nou traseu, noi provocări şi peisaje, pentru toţi iubitorii de 
mountain-bike din zona oraşului Lipova şi nu numai. Pentru 
sucesul acestei prime ediţii doresc să aduc mulţumiri speci-
ale tuturor celor care au sprijinit organizarea competiţiei: 
Primăria Oraşului Lipova, Consiliul Local Lipova, doamnei 
Şchiopu – Urs Monica şi voluntarilor de la Asociaţia AMC 
Betleem Lipova şi de asemenea mulţumiri şi felicitări tuturor 
participanţilor şi bineînţeles câştigătorilor .”

Reprezentanţii judo-ului lipovan, pe 
podium la campionatul Naţional de judo

În luna iunie 
sportul lipo-

van a fost din nou 
pe podium, de data 
aceasta datorită co-
piilor talentaţi care 
formează echipa de 
judo a clubului CS  
Şoimii  Lipova. 

La finalul lunii iunie, între 26-28 iunie 2015, micii 
judoka au participat la competiţia naţională de judo, „Fi-
nala Campionatului Naţional de Judo, U10 şi U11”, or-
ganizată la Târgu Mureş, cu sprijinul Federaţiei Române 
de Judo.

Principalul scop al acestei competiţii a fost verificarea 
și stimularea sportivilor cu vârste curpinse între 8-10 ani.

Deşi turneul a fost de un nivel foarte ridicat, copiii 
lipovani au fost la înălţime şi de această dată, reuşind să 
adauge pe lista reuşitelor rezultate notabile.

Echipa de copii reprezentantă a Clubului Sportiv „Şoi-
mii” Lipova, coordonată de Prof. Iosif Papp, a participat 
cu mai mulţi sportivi la categoria de vârstă U-10 și U-11, 
la final obţinând şi un frumos premiu şi loc pe podium.

Până la finalul competiţiei, a fost obţinut locul 3 
pe podium, de către Dariana Stoica – Locul 3, U-11, 
26 kg. 

Ceilalţi copii participanţi din cadrul CS „Şoimii” Li-
pova,  au ajuns doar până în etapa de calificări şi  în ciuda 
faptului că nu au obţinut un loc pe podium, aceştia au dat 
dovadă de mult talent şi profesionalism, această experien-
ţă fiind una foarte importantă pentru activitatea lor. 

Competiţia a fost una foarte frumoasă, copiii fiind 
foarte mândri de reuşitele lor venite la sfărşitul unei pe-
rioade în care au muncit mult,  chiar înainte de vacanţa 
de vară. 

La jumătatea lunii iulie, va avea loc o altă etapă finală 
a Campionatelor Naţionale de Judo, de această dată com-
petiţia fiind destinată copiilor din categoriile de vârstă 
U-12 şi U-13. Etapa finală din luna iulie va fi organizată 
la Arad.

„Felicit toţi copiii pentru reuşitele extraordinare şi 
pentru ambiţia şi determinarea de care au dat dovadă, 
şi până la următoarea perioadă de antrenamente şi com-
petiţii, le urez vacanţă plăcută !”, a trasnmis  Prof. Iosif 
Papp, coordonator al secţiei de Judo din cadrul Clubului 
Sportiv „Şoimii Lipova”.

Pagină realizată cu sprijinul doamnei Adela POPEScu
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O vatra veche a satului a fost pe „Va-
lea Dominutului” iar alta pe „Pârâul 

preotesei”, unde, potrivit unei tradiții locale 
a existat o biserică de lemn.

După stabilirea locuitorilor pe vatra de 
astăzi, în anul 1805 a fost construită tot din 
lemn actuala biserică, având hramul „Sfântul 
Mucenic Dimitrie” și a fost sfințită de proto-
popul Dimitrie Mihailovici al Lipovei.

Planul bisericii este dreptunghiular termi-
nat cu o absidă.

Dimensiunile bisericii fiind: lungime 20 m, 
lățime 9 m, înălțimea până la acoperiș fiind 
de 3 metri, iar până la vârful turnului 15 m, 
biserica nu are pictură.

Aceas ta  p rez in tă  une le  e l emen te 
asemănătoare cu a bisericii de lemn de la 
Julița.

Unele icoane în stil bizantin, aflate pe ico-
nostas și în pronaosul bisericii sunt opera 
unui talentat pictor care a lucrat aici în urmă 

cu peste două secole.
Deși este așezat într-o zonă pitorească, 

satul se află într-un proces continuu de de-
populare.

La 4 km de la Zâbalţ, pe un drum comunal se poate ajunge 
în satul Bruznic

Alexandra cSEkE

Graţian NEAMŢu

În căutarea locurilor de poveste

Prof. Silviana SPĂTARIu

Stropi de vacanţăProiecte propuse 
pentru perioada 
2012- 2016

•  Construirea drumului de centură, deja proiec-
tat, pentru scoaterea traficului greu din locali-
tate;

•  Construire Remiza P.S.I. cu dotări necesare;
•  Alimentarea cu apă a localității Ususău;
•  Asigurarea tuturor utilităților pentru noua 

zonă de locuințe și a zonei industriale, 
împărțirea terenurilor destinate locuințelor, 
tuturor celor care doresc acest lucru în 
Ususău;

•  Terminarea asfaltării tuturor străzilor din 
Ususău, Dorgoș, Zâbalț;

•  Construirea unui pod peste Valea Mare și pi-
etruirea tuturor străzilor din vechea vatra a 
satului în Dorgoș - pentru dezvoltarea zonei;

•  Construirea a două Cămine Culturale în 
Ususău și Zâbalț;

•  Finalizarea lucrărilor la Biserica Ortodoxă 
Bruznic;

•  Reabilitare Cămin Cultural și a Școlii din 
Bruznic;

•  Trecerea în patrimoniul comunei a Școlii din 
Patîrs și a clădirii din Dorgoș de la nr. 99 
(Fostul sediu al Poliției).

•  Efectuarea de foraje pentru apa termală la 
Bruznic și apa minerală la Patirs.

•  Atragerea de investitori pentru lucrarea teren-
ului agricol, lucru care s-a conturat deja.

Zilele de la începutul lunii 
iunie aduc în clase un re-

fren foarte îndrăgit de elevi și nu 
numai. ,,Vacanța mare, Vacanța 
mare/ Vacanța mare e pe drum./
Vacanța mare, vacanța mare/ Aș 
vrea să fie chiar acum! ,,Sunt atât 
de dorite zilele de vacanță încăt la 
început nu este loc nici de citit lec-
turile sugerate de profesori, nici de 
alte activități care au legătura cu 
școala.

Știu foarte bine că odată încheiat anul școlar, elevii au alte preocupări , obligatoriu dominate 
de jocuri și buna dispoziție, fiindcă… ,,Vacanța mare-i chiar acum!,, De acum îi poți vedea in-
trând pe aleea școlii doar ca să bată mingea pe terenul de fotbal sau să se plimbe cu rolele fără 
griji date de vreo lecție insuficient pregătită sau o temă rezolvată în mare grabă.

Spre seara, când se mai domoleşte căldura, parcul îi cheamă parcă la distracție pe leagăne 
și tobogane. In aerul răcoros al serii îi poți vedea mergând în grupuri destul de numeroase, de 
cele mai multe ori frații mai mari care îi însoțesc pe cei mici la joacă, ocazie să își povestească 
din intămplările vacanței. 

Multe din aceste îmtâmplări le voi afla și eu dar după începerea noului an școlar, atunci 
când vom depăna împreună impresiile din vacanța ce va fi trecută deja. Vor fi povestiri despre 
vacanța la bunici sau din excursiile facute împreună cu părinții. Cu siguranță vor fi prea puține 
impresii dintr-o tabără și asta mă întristează. Pănă cănd părinții vor avea posibilitatea să le 
finanțeze plecările în tabere, elevilor mei le ramăne posibilitatea de a călători doar virtual. 

M-am întrebat deseori și mi-am propus să îi întreb și pe copii, dacă au fost curioși și au 
încercat vreodată bunicii sau părinții, cum iși petreceau dumnealor vacanțele de vară . Îmi pare 
interesantă o comparatie a vacanțelor mari la cele trei generații. Poate să fie tema primului por-
tofoliu din anul școlar următor. Zâmbesc! Cuiva i s-a făcut dor de școală, de elevi și proiectează 
posibile activități… și doar mai sunt destule zile de mers la mare, la munte, la bunici sau ori-
unde te duce găndul, mai ales când ești în fața calculatorului... că doar ,,Vacanța mare- i chiar 
acum !”.
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Lokve

ion FiȘTeA - primar al comunei Moravița

Iulie, sfârșit de iulie, 
departe în Dobrogea, 

în comuna Cumpăna, comu-
nă căreia hărnicia doamnei 
primar Mariana Gâju, i-a dat 
o alură de orașel occidental, 
coboară din autocar zeci de 
primari ai României, prezenți 
la Congresul Asociațiilor Co-
munelor din România.

La un moment dat, în ușa autocarului, Ion 
Fiștea, prietenul meu, Ion Fiștea, primarul comu-
nei de hotar, Moravița. Zâmbitor, Ion Fiștea, poar-
tă un zâmbet deschis prieteniei oriunde s-ar afla, 
se arată surprins de întâlnire. Plăcut surprins. Eu 
asemenea. Cu atât mai mult cu cât eu, mă aflu sin-
gur, de ceva vreme, aici între hotarele Dobrogei, 
purtând un vis de împlinit. Un vis al unei fete ală-
turi de care am gândit, extinderea muncii noastre 
gazetărești în Dobrogea, prin facerea unui jurnal 
asemănător „Banatului”. Azi, când năzuința ei a 
devenit realitate, îi închin acest fapt împlinit, cu 
bărbătească recunoștință.

Ion Fiștea, îmi prezintă întregul grup de edili și 
pe președintele Asociației Comunelor din Româ-
nia...

Mă bucur să constat că acest prieten drag al 
meu din Banatul de pustă, e îndrăgit de toți cole-
gii. Îl întreb de una, de alta, dar despre orice, l-aș 
întreba, discret, el aduce vorba de... Banat. Și cu 
precădere, despre Banatul de limbă sârbă. Dacă 
cei care au negociat unirea Țării Banatului cu 
Bucureștiul, ar fi avut dragostea acestui om pentru 
pământul nostru, alta era soarta acestui Canaan.

Domnule primar, se simte Banatul din Dobro-
gea?

4Ca inima mamei atunci când ești departe 
de ea domnule Todi.

Ce așteptări aveți de la acest congres al 
Asociației Comunelor din România?

4Așteptările mele sunt obiectivele aso-
ciației, pe care tot noi va trebui să le îndeplinim. 
Sigur, asociația răspunde unor nevoi reale ale 
administrațiilor din România, dar să nu uităm că 
nu e ușor de îndeplinit năzuințele sale.

Cum se vede Dobrogea prin ochii unui bănățean 

ca dumneavoastră.
4Frumoasă. Dobrogea a fost și va rămâne 

un loc aparte, atât în geografia spirituală cât și 
fizică, a României. Din păcate, perioada ei de 
prosperitate economică prin turism este extrem 
de scurtă. Dar oamenii Dobrogei harnici știu să 
se chivernisească cu înțelepciune. Îmi plac, și re-
marc acest lucru, oamenii săi, harnici și primitori. 
Dealtfel, Dobrogea este un Banat cu alte nea-
muri.

Cu ce gând vă întoarceți acasă domnule pri-
mar?

4Cu gândul că acasă mă așteaptă proiecte 
care trebuie duse la bun sfârșit. Și le voi duce!

Domnule primar, dorindu-vă drum bun spre 
casă, vă mulțumesc pentru acest blitz-dialog.

4Cu multă plăcere, și vreau ca prin interme-
diul acestui minunat jurnal regional „Banatul” 
să asigur frații bănățeni de dincolo de hotar, de 
toată prietenia mea!

Dialog consemnat de 
Vasile TODI

 Vreau ca prin intermediul acestui minunat jurnal regional “Banatul” sã asigur fraþii bãnãþeni 
de dincolo de hotar, de toatã prietenia mea!

Oj, jesenske duge noći, oj. 
Oj, jesenske duge noći, 
rek’o dragi da će doći, oj. 
Oj, dragi moj.
Da l’ ce doći, il’ ne doći, oj? 
Da l’ ce doći, il’ ne doći, 
čekaću ga do ponoći, oj. 
Oj, dragi moj.
Zaspale su crne oči, oj. 
Zaspale su crne oči, 
doš’o dragi do ponoći, oj. 
Oj, dragi moj.

Oj, Jesenske 
Duge Noci

Branko RADIčEVIć

Un sobor de cinci ierarhi din Sfântul 
Sinod, în frunte cu Înaltpreasfinţitul 

Părinte Laurenţiu, Mitropolitul Ardealului, a 
luat parte la bicentenarul sfântului lăcaş, trecut 
recent printr-un amplu proces de renovare şi 
restaurare. Cu acest prilej,  a fost oficiată slujba 
de  târnosire a bisericii şi binecuvântarea noii 
picturi ce împodobeşte pereţii lăcaşului de cult, 
pus de acum înainte şi sub ocrotirea Sfântului 
Ierarh Nectarie de Eghina şi a Sfântului Ierarh 
Andrei Şaguna.

Din soborul slujitorilor au făcut parte 
Preasfinţitul Calinic, Arhiepiscopul Argeşului 
şi Muscelului, Preasfinţitul Siluan, Episcopul 
Eparhiei ortodoxe române din Ungaria, 
Preasfinţitul Macarie, Episcopul Eparhiei 
or todoxe române a  Europei  de Nord, 
Preasfinţitul Paisie Lugojanul, Episcop-vicar al 

Arhiepiscopiei Timişoarei, precum şi numeroşi 
preoţi şi credincioşi de la mai multe eparhii din 
ţară şi de la parohiile şi mănăstirile sârbeşti din 
zonă, între care  şi Precucernicul Părinte iconom 
stavrofor Boian Alexandrovici, protopop al 
Daciei Ripensis şi vicar al Episcopiei Daciei 
Felix pentru românii din Serbia de Răsărit (Valea 
Timocului).

200 de ani de la zidirea bisericii din Lokve

Preasfinţitul Paisie Lugojeanul a onorat Banatul de limbă sârbă

Silvia FEcHETE

„La anul 1723, pe harta lui Mercy, satul 
apare nelocuit. Când împărăţia austriacă 
îşi creează cordonul de apărare a graniţelor 
înfiinţînd confinii militare din populaţia satelor 
grănicereşti, Sîn-Mihaiul este aşezare puternică 
fiind încorporat la 1768 confiniului militar 
austriac: Regimentul iliro-bănăţean nr. 14, 
compania 8, cu sediul în Alibunar, la care rămîne 
ataşat pînă la desfinţarea acestuia. Abia după 
această dată, aşezarea este ajutată de stăpînirea 
austriacă, drept recompensă pentru poziţia ce o 
are în sistemul militar de graniţă. Dealtfel, încă 
de prin 1740 până în 1768, vechilor locuitori, 

oieri <<mioritici>>, li s-au adăugat o seamă de 
familii pripăşite şi în Sîn-Mihai, români olteni 
din Polovragi, apoi ardeleni din Bungardul 
Sibiului, precum şi bănăţeni din Gătaia, Cebza, 
Soşdea, Jebel, schimbându-şi numele originar 
de Manolescu, Chivulescu după ubicaţiune, 
în Olteanu, Ardeleanu, Gătăianţu, Cebzanu, 
Soşdeanu. Între acestea sunt şi puţine familii 
de origine maghiară: Racczy în Răcuţi, Gulyas 
în Golaş, Szekely în Săcuiu, Veres în Vereşiu, 
pe când unele familii şi-au schimbat pronumele 
după capul familiilor colonizate: Iorga după 
Iorgu, Bogdan după Bogdan, Martinescu după 
Martin şi altele. După înfiinţarea Confiniului 

militar, fiind Sîn Mihaiul deplin organizat 
administrativ, avînd sprejunul moral al stăpînirii 
austriece, viaţa aşezării primeşte altă pulsaţie.”

Roxana MIHĂIEŞ

Rumâni dân Sân Mihai / Simiai / Lokve / Végszentmihály
Din istoria imperială a comunei noastre

Mari poeţi ai Serbiei
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oameni din Ţara banatului

ana  PaCatiuŞ

Mă reîntorc acasă din Dobrogea, trec de 
Herculane și în stânga drumului vântul 

suspină altfel prin frunzarul pădurii. Adie a doină, 
semn că Iablanița este aproape. Aș putea merge 
înainte, dar ce bănățean, plecat singur atâta vreme, 
poate ocoli în drumul lui spre casă Iablanița? A 
vedea Iablanița după o lungă plecare din Țara 
Banatului, este ca și cum ai vedea sufletul Anei 
lui Manole zidit în cântec. Iablanița Anelor este 
singurul loc de pe acest pământ, unde fetele și ne-
vestele, cântă muncind.

Aici, în această așezare frumoasă ca o iubire 
hoinară, s-a născut o fată, cu un glas asemănător  
cu susurul pârâului în drumul său spre limanul 
iubirii. Frumoasă, toate fetele Iablaniței sunt fru-
moase, ca năzuințele iubirii peste care se aruncă 
frâiele opreliștilor neghioabe, dar nu toate sunt 
pridvor de privighetori. Pe ea, cea născută să 
strălucească pe cerul cântecului bănățean, ca ni-
meni alta, am întâlnit-o în poarta casei sale. Venise 
de câteva zile, pentru câteva zile, din Timișoara, 
acasă. De jur împrejur, la ceasul amiezii, năframa 
arămie a toamnei strălucea pe potecile pădurilor, 
doar brazii, semeți, legănau spre cer vârfurile ver-
zi, ale tinereții fără bătrânețe. La asemenea ceas, 
în Iablanița Anelor, am stat de vorbă cu cea dintâi 
dintre Ane; cu doamna Ana Pacatiuș. Glasul său ca 
o cădelniță spre cer, a fost sortit să dea cântecelor 
sale, trepte spre nemurire.

Doamna Ana Pacatiuș, ursitoarele v-au așezat 
destinul în istoria neamului bănățean la capitolul 
destinat cântecului. Și pentru a se împlini, tot ele, 
ursitoarele, vor fi hotărât o întâlnire memorabilă, 
aceea cu maestrul Nicolae Perescu.

Foarte interesant. Este interesantă această 
poveste. Mă întorceam de acasă prin septembrie, 
începea anul școlar și dânsul s-a urcat în tren la 
Caransebeș și mi-a văzut inițiala de pe mână de 
la uniformă. A rămas uimit că o fată din Iablanița 
este elevă la Liceul de Muzică și bineînțeles că 
m-a pus sa cânt în tren. Eu știam câteva cântece 
pe care le-am învățat de la sora mea. Am cântat 
și a rămas impresionat de stilul meu de a doini și 
astfel a început colaborarea mea cu orchestra din 
Caransebeș și cu Nicolae Perescu.

Spuneți-mi doamna Ana, vă mai amintiți ce 
cântec  i-ați cântat maestrului Perescu atunci 
când l-ați întâlnit în tren?

Da, sigur că da. O doină pe care am învățat-o de 
la sora mea, se chema „Dorul badii când m-ajunge”. 
Era o piesă foarte frumoasă, sora mea cânta și ea și 
avea talent, era preocupată de culegerea cântecelor 
și ea cântând mai mult ca mine muzică populară, 
sigur că am învățat-o și am cântat-o. Cântam mereu 
acea piesă, îmi plăcea mie.

Câteva versuri din ea?
Da „Dorul badii când m-ajunge/ La ghergeu nu 

poate  împunge./Las ghergeu ies afară,/ Pun mâna 
la inimioară/ Dorul badii mă omoară.”

Bun, o fată a Iablaniței,  trecea din Banatul de 
munte spre cel de pustă, cântând, în tren, lui Lae 
Perescu.

Da, și am mers spre Timișoara, deci cam două 
ore am avut timp să povestim, să mă întrebe de 
școală, de ceea ce fac eu. La capătul călătoriei, 
m-a întrebat dacă vreau să merg cu el și cu orches-
tra din Caransebeș  într-un turneu, adică să particip 
la anumite spectacole. Eu am fost surprinsă, nu a 
durat mult timp și am fost solicitată să particip la 
evenimente alături de cântăreți foarte mari. Primul 
spectacol l-am avut alături de Ion Cristoreanu, vă 
dați seama, un mare cântăreț, o voce extraordinară. 
Eu nu mai cântasem pe scenă muzică populară, 
aveam emoții, a fost un început destul de greu, 
dar interesant.

Doamnă, nu știu alții cum sunt, dar eu când 
rostesc numele Iablaniței, simt cum îmi bate inima 
în tărăgănarea doinei.

Acolo m-am născut, o comună foarte frumoasă, 
o așezare deosebită, sigur că de mică am participat 
alături de părinții mei la toate muncile gospodăriei 
noastre pentru că părinții mei au muncit pământul 
pe care l-au moștenit din moși-strămoși, pe care 
îl am și acum, dar îmi este foarte greu să mă mai 
ocup eu acum de agricultură.

Sunteți cetățean de onoare al comunei 
Iablanița?

Da, s-a întâmplat asta acum vreo șase ani.
Oamenii ei de azi, v-au așezat numele la loc 

de fală.
Da, le sunt recunoscătoare și le mulțumesc și 

pe această cale.
La câți ani ați avut conștiința că veți urma 

această carieră artistică?
Prin clasa a IV-a, a V-a, am știut că voi face 

asta pentru că eu cântam de mic copil și asta 
simțeam eu că pot să fac.

La ce vârstă ați plecat din Iablanița?
La 13 ani. Am venit la Timișoara, am dat exa-

men la liceul de muzică, eu voiam numai să cânt, 
nu aveam o cultură a muzicii. În acele vremuri, 
elevii la canto nu intrau la 13 ani, în mod nor-
mal se intra la 16 ani. Directoratul de atunci a 
vrut să mă ia la o secție de dirijat coral, dar eu 
am fost speriată și nu am vrut. Am urmat o altă 
școală, care mi-a prins bine pentru viață, pentru 
începuturile mele în Timișoara.

Dumneavoastră sunteți cea mai frumoasă  
interpretă de muzică populară pe care a avut-o 
Țara Banatului. Spuneți-mi, vă rog, frumusețea, la 
un moment dat în carieră poate fi un impediment?

Eu zic că ajută, dar de multe ori, așa cum 
spuneți și dumneavoastră, mai creează și pro-
bleme. Stârnește gelozii ale colegilor, a celor din 
familie.

Cred că un artist are nevoie de multă înțelegere 
în familie pentru a-și rontunji destinul.

Ați atins un subiect extraordinar domnule Todi, 
să știți că familia are o importanță extraordinară 
asupra unui artist. El are nevoie de multă 
înțelegere, de mult stimulent, de susținere mare.

Am făcut această observație susținută de 
poziția mea, ușor ingrată, ca să spun astfel, de soț 
al soției sale. O soție care trăiește cântând.

Da,  ș t iu  domnul  Todi ,  cunosc rolul 
dumneavoastră în cariera artistică a Elenei Jur-
jescu, dar cred că dumneavoastră, fiind un om de 
litere, v-ați apropiat cu mai multă înțelegere de 
activitatea soției dumneavoastră.

Doamnă, am atins aproape 30 de ani de coabi-
tare bănățeană și dacă nu i-am fost un stimulent, 
nu i-am fost nici prag pieziș în aripi.

Mulți ani înainte, domnule Vasile Todi.
Vă mulțumesc. Doamnă, amintiți vă rog, pen-

tru tinerii noștrii cititori, pentru cei care au făcut 
școala cu stiloul nu cu smartphone-ul, numele câ-
torva colegi, personalități cu valoare clasicizată, 
adică larg recunoscută, ale folclorului românesc, 
alături de care, foarte tânără fiind, ați evoluat ar-
tistic.

Da, sigur că da: Ion Cristoreanu, Ion Luican, 
Ioana Radu, Mia Braia, Lucreția Ciobanu și Maria 
Tănase.

Ați simțit la un coleg mai vârstnic, aura de   
prieten?

Da, sigur că da. Trebuie să spun că la Ion 
Luican, un mare cântăreț, la dânsul am simțit ceea 
ce dumneavoastră ați numit „aura prieteniei.”

Doamnă, e anul 1970 și pe afișul Ansambulul 
de cântece și dansuri „Banatul”, din Timișoara, 
cap de afiș: Ana Pacatiuș!

Da, în ’70 când s-a făcut acea  reorganizare a 
tuturor ansamblurilor, total greșită zic eu, am reve-
nit pentru că m-am căsătorit și aveam familia la 
Timișoara, aveam deja un băiat și sigur că am vrut 
să mă apropii mai mult de familie.

Și totuși, „Lazăr Cernescu” sau „Banatul”?
Cea mai frumoasă perioadă privind muzica 

mea populară a fost la Caransebeș pentru că acolo 
au fost niște oameni deosebiți, oameni cu suflet, 
oameni de mare omenie și care mi-au insuflat dra-
gostea spre adevăratul cântec bănățean și care mi-
au dăruit foarte multe doine pe care eu nu le știam.

Venind la Timișoara, ați stat foarte puțin la an-

samblul „Banatul” și ați făcut aceea trecere de 
o cu totul altă anvergură la Opera Română din 
Timișoara.

Domnule Todi vreau să vă spun că mie muzica 
clasică mi-a plăcut foarte mult și practic în li-
ceu eu am făcut canto clasic, de altfel, canto nu 
există decât clasic, și sigur că în aceea perioadă 
am vizionat foarte multe spectacole de operă, de 
concerte simfonice. Noi eram obligați să mergem, 
să ne facem o oarecare cultură și sigur că muzica 
clasică mi-a pătruns mult în suflet și astfel m-am 
întors la dragostea mea din tinerețe.

Ce conducător avea opera la aceea vreme?
La aceea vreme era maestru Nicolae Boboc, 

mare dirijor, mare compozitor, un om de o cultură 
poate unică în Banat. Dânsul era director atunci, 
iar Opera era la un nivel....

Era după chipul și asemănarea maestrului 
Boboc!

Într-adevăr, bine spus. Un erudit.
Doamnă, de când ați plecat din Iablanița nu 

ați făcut altceva în cariera dumneavoastră, în 
viața dumneavoastră, pentru că se confundă, 
decât să urcați. Iată, „Lazăr Cernescu”, Ansam-
blul profesionist de cântece și dansuri „Banatul” 
din Timișoara, Opera Română și astăzi dascăl la 
Școala de Muzică. Urcați mereu, înseamnă că de 
mică, de pe pământul Iablaniței ați învățat că nu-
mai munca ajută la urcarea fiecărei trepte în viață.

Așa este!
Spuneți-mi  în această perioadă în care sunteți 

dascăl, ați îndrumat atâția și atâția tineri, unii au  
confirmat încrederea?

Da, și își câștigă existența destul de frumos.
Doamna Ana, haideți să ne întoarcem la o 

amintire frumoasă. Care este orașul care va primit 
în țara asta cel mai frumos?

Nu știu ce să vă spun, cam toate orașele. Dar 
Ardealul a avut pentru Banat întotdeauna multă 
căldură, în special Sibiul, în aceea perioadă. Îmi 
amintesc de niște spectacole, alături de doamna 
Lucreția Ciobanu, unde sălile erau pline și era un 
public care iubea doina.

Un interpret care nu poate interpreta doina...
Nu este solist.
Nu e îngăduită, doamnă, interpretarea doinei, 

a  cântecul nostru mioritic, orișicui, iar un inter-
pret care nu poate cânta o doină, măcar una, e ca 
un actor care nu recită poezie. Va rămâne mereu 
un spălător de podele scenice.

Da, pentru doină trebuie să te naști.
Am ajuns la doină, oficiați într-un mod unic 

momentul doinei. Doina cea mai dragă!
„La Izvor, la izvorele”.
Cine v-a arătat drumul spre această comoară 

folclorică?
Marele trompetist Sandu Florea din Armeniș, 

prin anul 1964. Dânsul a fost membru al orchestrei 
din Caransebeș, era un renumit trompetist. Nu este 
zi să nu mă gândesc că mi-a dăruit o perlă. Acolo, 
în Armeniș, în munții Banatului, există un loc care 
se cheamă „La izvor, la izvorele”.

Nu vreau să supărăm pe nimeni, dar vă întreb, 
azi, la o vârstă frumoasă, la experiența scenei pe 
care o aveți și la cea didactică, ați putea evidenția 
câteva nume care vor rămâne în istoria folclorului 
bănățean?

În primul rând aș vrea să amintesc de marii 
instrumențiști pe care eu i-am cunoscut și alături 
de care am cântat: Sandu Florea, Sanciu Tită, 
Bălan, Luca Novac pentru care am o dragoste 
aparte pentru mânuirea instrumentului lui cu atâta 
precizie. După aceea vin colegii mei: Achim Nica, 
Florentin Iosif, Dumitru Câtățeanu, mai nou ti-
nerele soliste: Nicoleta Voica, Elena Jurjescu, Ana 
Munteanu.

Sper că nu ați așezat-o pe Elena în această ie-
rarhie doar pentru că este soția mea.

Nu, nu, cred că am spus bine: Nicoleta, Elena, 
Ana.

Interviu realizat de 
Vasile TODI


